
Úvod do roku 2021 

Bohužel také rok 2021 byl značně poznamenán pandemií koronaviru. Školy a školky byly uzavřené 

jak v jarních měsících, tak i na podzim. Na jaře se děti do škol vracely relativně brzy, ale podzimní 

uzávěra se protáhla od poloviny října téměř do Vánoc. Protipandenická opatření se podepsala 

nejen na fungování školy a školky, ale také výrazně ovlivnila činnost sportovních oddílů, zájmových 

kroužků, klubů seniorů či pořádání kulturních a sportovních akcí. Po zkušenostech z roku 2020 byla 

možná společnost na průběh pandemie lépe připravena, ale s pocity izolace se jistě potýkala celá 

řada lidí.  

Život šel ale dál, i když v poněkud pozměněných podmínkách. Na jaře např. probíhalo v inovované 

podobě celostátní sčítání lidu. 24. června pak na jižní Moravě řádilo tornádo silou, která byla do 

té doby v našich podmínkách naprosto nevídaná. Škody na majetku byly obrovské a tornádo si 

vybralo daň i v podobě několika lidských životů. Místní hasiči zasahovali přímo v zasažených 

obcích, zastupitestvo schválilo finanční pomoc postiženým a hasiči zorganizovali i sbírku, jejíž 

výtěžek putoval adresně k jednomu z postižených. Naštěstí život je pestrý a neskládá se jen z 

negativních a dramatických okamžiků a přináší i velkou míru solidarity a pochopení.  

Běžný život obce se odvíjel dál, realizovaly se některé stavby, z nichž jednoznačně rozsahem a 

náklady byla největší přístavba dílen u základní školy. Celkově si stavba vyžádala přes 18 milionů 

Kč, z nichž podstatnou část pokryla státní dotace.  

V neposlední řadě bych za rok 2021 ráda zmínila také 120. výročí založení Sboru dobrovolných 

hasičů v Mokré. Vzhledem k tomu, že jarní měsíce poznamenala protikovidová opatření a přes léto 

se budovala nová příjezdová komunikace k hasičce, rozhodlo vedení SHD o tom, že oslavy raději 

přesune na rok 2022.  
  

Sčítání lidu, domů a bytů 2021 

Sčítání obyvatelstva je v České republice prováděno každých 10 let, přičemž se uskutečňuje vždy v 

roce, jehož letopočet končí jedničkou. Výjimkou nebyl ani rok 2021, do jehož průběhu výrazně 

zasáhla pandemie covidu 19. Podoba sčítání doznala tentokrát podstatných změn, neboť snahou 

Českého statistického úřadu bylo získat co největší množství dat online cestou. 

Elektronický sčítací formulář bylo možné vyplnit snadno a rychle od 27. 3. do 11. 5. na stránkách 

Českého statistického úřadu nebo pomocí mobilní aplikace. Listinný sčítací formulář vyplňovali od 

17. 4. do 11. 5. pouze ti, kteří se nesečetli online. Formulář získali od sčítacích komisařů nebo na 

kontaktních místech sčítání, která se nacházela na vybraných poštách. Vyplněný formulář bylo 

možné v odpovědní obálce vhodit do poštovní schránky nebo odevzdat na kterémkoli kontaktním  

místě.  

V roce 1869 došlo v Rakousko-Uhersku jednak k prvnímu modernímu sčítání lidu, definujícímu 

podrobně znaky zjišťované u obyvatelstva (státní příslušnost, rodinný stav, náboženské vyznání), 

jednak bylo stanoveno, že se sčítání bude od té doby opakovat pravidelně každých 10 let. Od tohoto 

roku jsou také data ze sčítání veřejně publikována.  V České republice se po osamostatnění 

konalo první Sčítání lidu, domů a bytů k 1. březnu 2001. Od roku 2001 jsou do sčítání zahrnuti i 

cizinci s dlouhodobým pobytem.  

Pokud se podíváme na výsledky sčítání za posledních 30 let, pak v základní charakteristice obce 

Mokrá-Horákov zjišťujeme výraznou tendenci růstu počtu obyvatel, domů i bytů: 

Rok   počet obyvatel  počet domů 

2001   2 587   439 

2011   2 697   493 

2021   2 762   541, počet bytů 1 210. 

Při bližším srovnání za posledních 20 let najdeme tyto údaje: 

Rok   muži  ženy  0–14  15–64  65 a více let 

2011   1 294  1 403  421  1 894  382 

2021   1 315  1 447  461  1 761  540. 

Průměrný věk u můžů je 40,9 let a u žen o dva roky více.  

Většina obyvatelstva se přihlásila k české národnosti, 43 lidí se přihlásilo k národnosti slovenské, 6 

k ukrajinské, 4 k ruské, po dvou k německé a polské, ovšem je třeba poznamenat, že řada lidí 

národnost vůbec neuvedla.  

 

Volby do poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 8. - 9. 10. 2021 

V rámci obce Mokrá-Horákov byly tradičně ustanoveny tři volební okrsky (stará Mokrá, sídliště a 

Horákov) a voliči si mohli vybrat mezi 22 politickými subjekty. 

Voleb se účastnilo 70,76 % oprávněných voličů a výsledky byly následující (uvádím šest politických 

subjektů, které by v rámci obce splnily podmínku získání 5 % hlasů pro vstup do Poslanecké 

sněmovny Parlamentu ČR): 
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1. místo SPOLU - ODS, KDU-ČSL, TOP 09  497 hlasů   32,67 % 

2. místo ANO       347 hlasů   22,81 % 

3. místo PIRÁTI A STAROSTOVÉ   208 hlasů   13,67 % 

4. místo Svoboda a přímá demokracie  132 hlasů     8,67 % 

5. místo PŘÍSAHA Roberta Šlachty     98 hlasů     6,44 % 

6. místo ČSSD        83 hlasů     5,45 % 

 

 

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady  

a komisí, OÚ 

 

Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2021 

1. Miroslav Barták   ČSSD, člen zastupitelstva 

2. Ivana Brzobohatá  nestraník na kandidátní listině ČSSD, členka zastupitelstva 

3. Oldřich Drápal   Sdruž. nez. kandidátů obce Mokrá-Horákov, člen rady, 

     člen finančního výboru 

4. Ludislav Harašta  ČSSD, člen zastupitelstva, zemřel 12. 3. 2021, tím od  

     následujícího dne vznikl mandát Martině Klinkovské, DiS.,  

     člence ČSSD 

5. Michal Janků   Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, 

místostarosta 

6. Mgr. Eva Jochecová  Jinak – sdružení nezávislých kandidátů 

7. Radim Kolář   Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,  

předseda fin. výboru a sport. komise, od 12. 10. 2020 člen rady 

8. Lukáš Lazarčík   Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,  

člen kulturní komise 

9. František Pejřil   ODS, zastupitel, rezignoval ke dni 17. 9. 2021, 

     od 18. 9. 2021 získal mandát Ing. Vladimír Hub, ODS 

10. Ing. Vojtěch Rejnuš  KDU-ČSL 

11. Ing. Kateřina Rubínová ODS, předsedkyně stavební a dopravní komise 

12. Ing. Monika Skotalová Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,   

     předsedkyně kulturní komise 

13. Ing. Barbora Švehlová Sdruž. nez. kandidátů obce Mokrá-Horákov, starostka 

14. Martin Urbánek  Ano 2011, člen rady 

15. Mgr. Martin Vojtěch  bez polit. příslušnosti, kandidát ČSSD, předseda kontrolního  

   výboru 

 

Změny ve složení obecního zastupitelstva v roce 2021 

I v roce 2021 doznalo složení OZ změn. V měsíci březnu zemřel pan Ludislav Harašta, dlouholetý 

zastupitel obce Mokrá-Horákov. Pan Harašta v letech 2011–2018 pracoval jako vedoucí pracovní 

skupiny obecního úřadu. Nedílnou součástí života pana Harašty byl sport. Patřil mezi čtyři 

zakládající členy oddílu stolního tenisu v Mokré v roce 1972. Aktivně a velmi úspěšně působil v 

oddíle až do konce svého života. 

K 12. 3. 2021 zanikl mandát pana Ludislava Harašty a od 13. 3. 2021 vznikl mandát nové člence 

zastupitelstva paní Martině Klinkovské.  

K 17. 9. 2021 rezignoval na svůj mandát pan František Pejřil. Prvním náhradníkem na stejné 

kandidátní listině, tedy ODS, byl Ing. Vladimír Hub, kterému vznikl mandát 18. 9. 2021. Slib člena 

zastupitelstva složil na 21. jednání OZ 21. 9. 2021.  

 

Materiály k jednáním obecního zastupitelstva 

Podkladové materiály k jednotlivým bodům jednání obecního zastupitelstva byly v průběhu roku 

2021 zasílány členům v elektronické podobě, jen výjimečně se stalo, že by podklady obdrželi v 

písemné podobě těsně před samotným jednáním. Před koncem roku bylo pro zastupitele zřízeno 

úložiště, kam jsou všechny podklady zasílány.  

 

 

Příjmy Plánované   Po rozp. opatř. 

0000    Daně, poplatky        48 000 000             48 831 000 

0000   Dotace z všeobec. pokl. správy - kompenzace                   486 400 

0000    Dotace z MŽP - skalní stěna 2. etapa                          4 867 500 



0000    Dotace Volby 2021                     93 000 

0000    Příspěvek obcí Hostěnice a Velatice na žáky                     283 000 

0000    Dotace z MK, JMK, MF                            429 800 

0000    Dotace z MŠMT, MPSV pro ZŠ                1 038 000 

0000    Dotace z  Jmk SDH                   100 000 

0000  Dotace z MPSV pro ZŠ na Dětský klub                   335 600 

0000    Dotace z MMR na vybavení dílen ZŠ                   533 800 

1032    Lesy               10 000                    10 000 

2143    Cestovní ruch - BikePoint                 1 000                      1 000 

2144    Reklamní plochy               25 000                    35 000 

3314    Obecní knihovna               30 000                    30 000 

3319    Kulturní vystoupení               50 000                    50 000 

            Dar z ČMC                     10 000 

3341    Hlášení místním rozhlasem                 1 000                      1 000 

3349    Inzerce ve Zpravodaji                 5 000                      5 000 

3392    Kulturní dům               70 000                    70 000 

3399    SPZO – ples, příj. z hodů, nájem sálu             100 000                  100 000 

            Dar z ČMC                     10 000 

3412   Sportovní zažízení v majetku obce, přepl. en.                75 000                    82 200 

3419    TV - dar ČMC                   230 000 

            TV - vrácení nedočerpané dotace                       4 400 

3429   Senior klub - dar ČMC                     20 000 

3612    Nájem z bytů (prodej bytů)+služby             500 000                  568 500 

            Byty - doplatky za byty Mokrá 361                1 327 100 

            Byty - příjem z fondu oprav                1 095 000 

            Byty Mokrá 361 měsíční splátky dle smouvy                     45 000 

3613    Nebytové prostory, dopl. služeb             650 000                  650 000 

3639    Pronájem a prodej pozemků, věc. břemena             500 000                  546 000 

            Příspěvek od investorů (ZIPP REAL)                1 820 000 

            Fin. příspěvek od investorů                     80 000 

3723    PDO – sběrný dvůr, železný šrot               50 000                  100 000 

            Sankční platby za odpad                       2 500 

            Plnění z pojišťovny                     21 900 

3725    Tříděný odpad+zpětný odběr elektrozařízení             270 000                  270 000 

3745    VZ příjem za dřevo                   115 000 

3769    Ochr. živ. prostř. - sankční platby                       3 000 

4351    Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů             900 000                  900 000 

5512    Hasiči - přepl. energií                     10 100 

6171    Obecní úřad               15 000                    15 000 

6310    Úroky, dividendy, fin. operace                2 000                      2 600 

Tř. 8 financování    

Celkem        51 254 000             65 228 400 

 

 

Výdaje    Plánované     Po rozp. opatř. 

1014    Deratizace a odchyt zvířat                35 000                    42 000 

1032    Lesy – podpora, ost. prod. činností                50 000                  100 000       

1036    Činnost lesního hospodáře               10 000                    10 000     

2143    Cestovní ruch BikePoint               50 000                    50 000 

2212    Silnice, skalní stěna          5 000 000               5 000 000 

            Oprava komunikace k hasičce - dotace Jmk                   210 000 

            Sanace svahu u silnice k lomu                   800 000 

            Silnice - plocha u dílen, mostek v Líchách                1 200 000 

2219    Chodníky+parkoviště           2 500 000               2 500 000 

2221    Dopravní obslužnost+zastávky              400 000                  400 000 

2292    Dopravní obslužnost - Kordis             300 000                  300 000 



2310    Pitná voda              200 000                  200 000 

2321    Odvádění a čištění odpadních vod, sběrač           4 000 000               4 080 000 

3111    MŠ – provoz           1 226 000               1 107 800 

            MŠ – oprava budovy           1 100 000                  500 000 

            Investiční příspěvek na trampolínu                   118 200 

3113    ZŠ - provoz+inv. příspěvek          3 600 000               3 600 000 

            Zatepl. šk. kuchyně, opr. krčku, příp. bazénu          1 000 000               2 300 000 

            Projekt elektroinstalace                   400 000 

            Dotace z MŠMT a MPSV                1 038 000 

            Dotace z MPSV a MMR                   869 400 

            Přístavba dílen - dopl.+TDI, AD, žaluzie                2 300 000 

3231    ZUŠ               50 000                    50 000  

3313    Provoz kin (i letn.), Kinematogr. bř. Čadíků               35 000                    50 000 

3314    Obecní knihovna          1 900 000               1 830 000 

            Dotace z MK                   106 000 

3319    Kronika, kulturní vystoupení              200 000                  200 000 

3326    Kaple, pomníky              400 000                  400 000 

3341    Rozhlas a televize - opravy              200 000                  300 000 

3349    Zpravodaj, kalendáře             250 000                 321 000 

3392    Kulturní dům           1 500 000                  800 000 

3399    Sbor pro obč. zál. (vítání, ples, hody, sál)             500 000                  500 000 

            Dotace farnosti a charitě                     50 000 

3412    Hřiště u ZŠ, šatny FC, koupaliště           1 500 000               1 700 000 

             Sanace svahu na hřišti pod Horákovem                   400 000 

3419    TV             800 000                  800 000 

3421    Vol. čas dětí, dět. hřiště, MDD, Pump Track              700 000               1 200 000 

3429    Senior kluby+spolky               100 000                  120 000 

3612    Bytové hospodářství              400 000               1 330 000 

             Právní služby                   200 000 

3613    Nebyt. prostory, zdravotní středisko - opr.              900 000               1 200 000 

            Oprava budovy vinotéky                     50 000 

3631    Veřejné osvětlení           1 200 000               1 200 000 

            Prodloužení veřejného osvětlení v Mokré                   120 000 

3635    Územní plán                40 000                    40 000 

3636    Územní rozvoj                 30 000                    30 000 

3639    Veřejně prospěšné práce, nákup pozemků           4 000 000               4 300 000 

3714    Ochrana klimatu - dar na klimatický plán                     20 000 

3721    Nebezpečné odpady                25 000                    25 000 

3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr           1 800 000               1 800 000 

3723    Sběr a svoz ostatních odpadů              800 000                  881 900 

            Nákup nádob 1 100 litrů, opravy, služby                   140 000 

3725    Tříděný odpad, bioodpad, elektr., nádoby               480 000                  657 000 

            Kompostéry pro občany, oprava Bonetti                   456 000 

3745    Veřejná zeleň            1 300 000               1 300 000 

            Příkop. rameno, těžba dřeva, opr. sekačky                   593 000 

4351    Pečovatelská služba +DPS, opravy           1 100 000               1 220 000 

             Fin. invest. dar spolku Tady to mám rád                   157 300 

             DPS - opravy budovy                   400 000 

             DPS - energie, 2 klimatizace, dotace Sanus                   110 000 

5213    Krizová opatření              100 000                  140 000 

5269    Opatření pro krizové stavy - tornádo                   400 000 

5311    Bezpečnost a veř. pořádek, kamer. systém              250 000                  500 000 

5512    Hasiči             370 000                  400 000 

            Hasiči - opr., zásah. oděvy, tech. z dot.  Jmk                   160 000 

           Oprava vozidla Avia                     18 000 

6112    OZ          2 800 000               2 800 000 



6114    Volby 2021                     93 000 

6171    OÚ+Stavební úřad          7 200 000               7 280 000 

            Docházkový systém, dotace spolkům                   200 000 

            Obecní úřad+Stavební úřad - opr.                    200 000 

6310    Výdaje z fin. operací               25 200                    26 600 

6320    Pojištění majetku obce             200 000                  200 000 

6399    Fin. operace, daň z příjmu PO, DPH             600 000                  600 000 

6402    Finanční vypořádání minulých let               27 800                    28 200 

Celkem        51 254 000             65 228 400 

 

 

Jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov v roce 2021 

Pracovní jednání          20. 1. 2021 

17. veřejné jednání        10. 2. 2021 

Pracovní jednání          31. 3. 2021 

18. veřejné jednání           8. 4. 2021 

19. veřejné jednání         16. 6. 2021 

20. veřejné jednání        30. 6. 2021 

21. veřejné jednání        21. 9. 2021 

22. veřejné jednání                 18. 11. 2021 

23. veřejné jednání                 20. 12. 2021 

 

Největší investiční akce roku 2021 

1. Přístavba dílen u základní školy  

Nejnákladnější nedokončenou investicí roku 2020 se stala přístavba dílen u ZŠ Mokrá-Horákov. 

Ve výběrovém řízení na realizaci stavby zvítězila firma Izolservis a práce byly zahájeny 24. 6. 2020.  

Za rok 2021 obec investovala cca 1 716 tis. Kč a získaná dotace činila 16 336 tis. Kč. Slavnostní 

předání dílen proběhlo za účasti hejtmana Jihomoravského kraje Jana Grolicha koncem srpna. 

 

2. Oprava komunikace k požární zbrojnici 

Ve výběrovém řízení zvítězila firma Vyskočil RP, s.r.o. Náklady na rekonstrukci komunikace k 

požární zbrojnici si vyžádaly jen za rok 2021 celkem cca 2 594 tis. Kč, včetně dotace od 

Jihomoravského kraje, která činila 210 000 Kč.  

 

3. Plocha před dílnami pracovní skupiny - 779 tis. Kč 

 

4. Zateplení přístavby u jídelny ZŠ - cca 505 tis. Kč 

 

5. ZŠ Mokrá-Horákov - exteriérové žaluzie - 497 tis. Kč 

 

6. Sanace svahu poblíž fotbalových šaten - 275 tis. Kč 

 

7. ZŠ Mokrá-Horákov - dílenské stoly - 256 tis. Kč 

 

8. Ramenová sekačka - cca 363 tis. Kč 

 

9. Plocha pro novou autobusovou zastávku - 217 tis. Kč 

 

10. Prodloužení veřejného osvětlení ke garážím na sídlišti - cca 152 tis. Kč 

 

11. Vodovodní přípojka pro sběrný dvůr - cca 115 tis. Kč 

 

12. Dešťová kanalizace pro sběrný dvůr - cca 120 tis. Kč 

 

Další investiční akce roku 2021 

Oprava chodníků na sídlišti v blízkosti domů č. p. 318–321 

- prováděla firma TOPSTAV, s.r.o., při této příležitosti bylo v této lokalitě vyměněno kabelové 

vedení veřejného osvětlení 

 

Nedokončené investice 

1. Rekonstrukce školního bazénu 



Na svém 18. jednání schválilo OZ investiční záměr rekonstrukce školního bazénu a současně 

schválilo i podání žádosti o poskytnutí dotace. Bohužel projekt nebyl ministerstvem financí zařazen  

mezi úspěšné, ale pouze do seznamu náhradních. Za rok 2021 investovala obec do přípravy 

projektu  cca 423 tis. Kč.  

 

2. Pumptrack u koupaliště 

Celkové náklady na zhotovení pumptracku (jedná se o uměle vytvořený okruh určený k jízdě na kole 

pro děti) se vyšplhaly téměř k částce 328 tis. Kč. 
 

Poskytnutí příspěvků (dotací) z rozpočtu obce 

1. Poskytnutí dotace Tělovýchovné jednotě Mokrá-Horákov, z. s. 

sportovní činnost         332 000 Kč 

na MDD            20 000 Kč 

turnaje             20 000 Kč 

2. Poskytnutí dotace Fotbalovému klubu Mokrá-Horákov, z. s.     220 000 Kč 

 sportovní činnost 

3. Sport - trenéři mládeže        131 690 Kč 

4. ZUŠ Pozořice, pobočka Mokrá        47 000 Kč 

5. Paspoint, z. s. - pomoc pro rodiny dětí s autismem              35 000 Kč 

6. Dotace na zajištění sociálních služeb v obci firmě Sanus    72 329 Kč 

7. Junák, středisko Pozořice                   15 500 Kč 

 

Další dotace: 

-  Tady to mám rád, z. s. , Nový domov - fin. dar na část kupní ceny nemovitosti 157 262 Kč 

-  Římskokatolická farnost Tvarožná - na opravu kostela               40 000 Kč 

-  Linka bezpečí                       3 000 Kč 

- OÚ - fin. dar pro členy komisí                 33 000 Kč 

- MAS Slavkovské bojiště - fin dar na tvorbu klimatického plánu           20 000 Kč 

- Zdravotní klaun, o. p. s.         3 000 Kč 

Celkem        1 149 781 Kč 

 

Poskytnutí finančního daru Moravské Nové Vsi a Mikulčicím        400 000 Kč 

30. června schválilo zastupitelstvo finanční příspěvek dvěma obcím na jižní Moravě, které byly 24. 

června postiženy tornádem. Každá z obcí obdržela dar ve výši 200 000 Kč.   

 

Programové prohlášení Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov 2018–2022 

1. Budeme usilovat o maximální transparentnost výběrových řízení. 

2. Dokončíme rozestavěnou komunikaci „Půllány“ v Horákově. - splněno 2019 

3. Opravíme povrch komunikace ke sběrnému dvoru a mezi garážemi na sídlišti Mokrá. - 2021 

4. Rozšíříme parkovací kapacity na sídlišti, ve staré Mokré i v Horákově.  

5. Budeme finančně podporovat sportovní i občanské spolky v jejich činnosti. - průběžně 

6. Zlepšíme kvalitu údržby obecních staveb a pozemků. Zajistíme systematickou péči  

 o památky na katastru obce (kaple, památky, kříže). 

7. Budeme usilovat o odkup a projekt adaptace objektu „smíšeného zboží“ na objekt se 

službami pro občany a pro obecní využití. Viz zápis za rok 2020 a 2021 

8. Budeme pokračovat ve výkupu pozemků pro realizaci spojovací komunikace ze sídliště k 

pneucentru. 

9. V případě získání dotace zahájíme rekonstrukci bazénu v základní škole. 

10.     Zlepšíme vybavení dětských hracích ploch a odpočinkových míst a budeme pokračovat v péči      

          o zeleň i zadržování vody v krajině. 

 
Obecně závazné vyhlášky a nařízení obce 

Obecně závazná vyhláška obce Mokrá-Horákov č. 1/2021 o stanovení obecního systému 

odpadového hospodářství 

V souvislosti s přijetím zákona o odpadech bylo třeba upravit stávající obecně závaznou vyhlášku  

č. 34/2001 o systému nakládání s komunálním odpadem tak, aby byla v souladu s platnou 

legislativou. Návrh, který byl sestaven podle vzoru ministerstva vnitra, zaslala obec ministerstvu k 

posouzení. Až na drobné úpravy shledalo ministerstvo návrh v souladu s platnou legislativou a 

zastupitelstvo 15. listopadu vyhlášku schválilo.   

pozn. Limit na odevzdání suti zdarma ve sběrném dvoře je stanoven na 30 kg na dům nebo byt na 

týden.  



Pravidla pro zadávání zakázek malého rozsahu financovaných prostřednictvím rozpočtu obce 

Mokrá-Horákov 

Dosavadní pravidla pro zadávání veřejných zakázek z roku 2015 bylo nutné aktualizovat, 

neboť od 1. 1. 2020 vešla v platnost novela o zadávání veřejných zakázek 134/2016 sb. Také 

zkušenosti z roku 2021 vyústily v potřebu větší flexibility při realizaci zakázek malého rozsahu, a to 

z důvodu neustálého navyšování cen materiálů, zboží i služeb. Nedostatek dodavatelů a 

dodavatelských firem má za následek mnohdy omezený výběr uchazečů a dlouhé dodací lhůty. 

Prodlením může dojít ke škodám na majetku či zdraví osob. U zakázek marginálního rozsahu nelze 

provedením transparentního řízení dosáhnout relevantních úspor. V případě, že je k realizaci 

zakázky nutné rozpočtové opatření, o podpisu smlouvy rozhoduje zastupitelstvo obce.  

Na 22. jednání OZ byla přijata směrnice č. 1/2021 Pravidla pro zadávání zakázek malého rozsahu 

financovaných z rozpočtu obce Mokrá-Horákov. Veřejné zakázky jsou ve směrnici rozděleny do 4 

kategorií a v rámci těchto kategorií jsou ještě rozděleny na zakázky služeb a stavebních prací. O 

nejnižší kategorii (do 100/150 tis. Kč) může rozhodnout starosta a u druhé kategorie (od 100 000  

/150 001 Kč) rozhoduje rada a u třetí a čtvrté kategorie rozhoduje zastupitelstvo. 

 

Návrh na poskytnutí mimořádné odměny členům zastupitelstva obce Mokrá-Horákov 

Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov na svém prosincovém jednání projednávalo návrh na 

poskytnutí mimořádné odměny starostce obce Barboře Švehlové a předsedkyni stavební a dopravní 

komise Kateřině Rubínové v souladu s §76 zákona č. 128/2000Sb., o obcích. 

Radou obce byla navržena odměna za splnění mimořádných a zvlášť závažných úkolů obce Ing.  

Barboře Švehlové, starostce obce, a to především za zajištění přípravy, realizace, kolaudace 

„dotační“ investiční akce přístavba ZŠ, za přípravu, realizaci a kolaudaci dalších investičních akcí 

v průběhu kalendářního roku (15 smluv o dílo), za přípravu a součinnost při zpracování projektů, 

za administraci žádostí o poskytnutí dotací, za realizaci oprav obecních budov (kaple Proměnění 

Páně, kaple sv. Barbory, zateplení školní jídelny), za náročná jednání se zástupci developerských 

projektů (ZIPP REAL a ITP KALA) a s firmami realizující opravy infrastruktury v obci (předávání 

a přebírání staveniště, resp. za výkon dozoru nad stavební činností na obecních pozemcích a 

příslušenstvích, kterou realizují CETIN, SúS JMK, ED-G atd.), za vedení redakční rady 

Zpravodaje, za operativní řešení opatření souvisejících s COVID 19 (rozvoz hygienického 

materiálu lékařům, do ZŠ, apod.), za zajištění chodu obecního úřadu v době nouzového stavu, a to 

ve výši dvojnásobku nejvyšší odměny, která jí náleží v kalendářním roce 2021, a předsedkyni 

stavební a dopravní komise Ing. Kateřině Rubínové za účast na jednáních s developery, kteří v obci 

realizují svoje stavební záměry, zajišťování podkladů pro tato jednání a přípravu pravidel pro 

prodej pozemků v obci. Návrh nebyl přijat.  

 
Práce obecní rady v roce 2021 

Složení obecní rady v roce 2021 

starostka – Ing. Barbora Švehlová, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 

místostarosta – Michal Janků, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 

členové rady: Oldřich Drápal, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov    

           Martin Urbánek, Ano 2011 

           Radim Kolář, Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov 

Za rok 2021 zasedala rada celkem 39x. 

 

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2021:  

Složení výborů a komisí v roce 2021 

1. Finanční výbor 

Předseda: Radim Kolář 

Členové: Oldřich Drápal, Ing. Filip Malota 

Finanční výbor se v průběhu roku 2021sešel 6x, zpravidla vždy před konáním zastupitelstva obce, 

aby připravil podklady pro rozpočtová opatření, která pružně reagují na vývoj stavu financí obce. 

Předseda výboru se zúčastnil dvou seminářů zabývajících se problematikou sestavování rozpočtu.  

Výbor řešil i možné lepší zhodnocení volných finančních prostředků na účtech obce, nicméně 

vzhledem ke konzervativnímu zaměření většiny zastupitelů nebylo žádné řešení realizováno. 

 

2. Kontrolní výbor 

Předseda: Mgr. Martin Vojtěch 

Členové: René Hlásenský, Ing. Pavel Zahrádka 

Během roku 2021 neprovedli členové výboru žádnou kontrolu hospodaření či fungování obce, popř. 

organizací, jichž je obec zřizovatelem (mateřská a základní škola). 



1. Komise stavební a dopravní 

Předsedkyně: Ing. Kateřina Rubínová 

Členové: Mgr. Ilona Kašparovská, Ing. arch. Michaela Deferová, Ing. Marek Dostál, 

Miloslava Severová 

Komise se schází pravidelně jednou za měsíc na obecním úřadě, kde jí předkládá kmenový 

pracovník obecního úřadu vybranou problematiku týkající se stavební, dopravní a pozemkové 

agendy obce Mokrá-Horákov.  

Členové stavební a dopravní komise provedou odborné posouzení jednotlivých úkolů a toto 

posouzení je formou interního podrobného zápisu, který vyhotoví předsedkyně stavební dopravní 

komise, postoupeno radě obce. Závěry stavební a dopravní komise nemusí být totožné se závěry 

rady obce, jelikož pro ně můžou mít oba tyto orgány odlišný názor.  

Členové stavební a dopravní komise se na svých schůzích nevěnují pouze předložené problematice 

ze strany obce, ale i sami iniciativně upozorňují na jednotlivé problémy v obci. Součástí práce 

komise je i analýza problémů, příprava návrhů jejich řešení. Činnost komise je obsáhlá a zahrnuje: 

- návrhy na vyjádření obce ke stavbám (Toto vyjádření obec vydává v případě, že je účastníkem 

stavebního řízení na katastru obce.)  

- posouzení žádostí o odprodej obecních pozemků a návrhů na výkup pozemků do majetku obce  

- podněty k dopravním omezením na katastru obce (např. Návrhy na opatření ke snížení rychlosti 

vozidel na komunikacích, na kterých, vzhledem ke vzrůstajícímu počtu obyvatel v lokalitě, došlo k 

nárůstu dopravního provozu)  

- kontrolu dodržování regulačních plánů obce Mokrá-Horákov a platného územního plánu 

- spolupráci na aktualizaci pravidel prodejů obecních pozemků  

- posouzení záměrů správců inženýrských sítí v obci (poradní orgán) a záměrů investorů, kteří buď 

chtějí, nebo už realizují developerskou výstavbu na katastru obce Mokrá-Horákov - ochrana 

majetku obce (poradní orgán)  

- aktualizaci rozvoje obce (poradní orgán) 

- spolupráci při přebírání inženýrských objektů vybudovaných soukromými investory do majetku 

obce  

Stavební a dopravní komise navrhla během roku 2021 zpřesnění pravidel pro prodej obecních 

pozemků. Minimální ceny zastavěných i nezastavěných pozemků zůstaly stejné, jak byly navrženy v 

roce 2019, ale došlo ke zpřesnění v případě, že se bude jednat o prodej osobě podnikající. Podle 

návrhu stavební komise by v takovém případě mělo být vypsáno výběrové řízení.  

Komise připravila také pravidla pro prodej obecních pozemků v lokalitě Líchy, kde by se měly dle 

Katastru nemovitostí nacházet objekty o ploše cca 30–40 m2. Skutečný stav je u řady nemovitostí 

ale jiný. Podle návrhu pravidel by měl být možný odprodej pod stávajícím rekreačním objektem do 

celkové plochy maximálně 60 m2. Podle Územního plánu je v lokalitě Líchy přípustná nová 

výstavba a stavební úpravy stávajících objektů (1 nadzemní podlaží a podkroví) na ploše původní 

stavby rekreačního objektu. OZ tato pravidla schálilo na 18. jednání 8. dubna 2021. 

V průběhu roku 2021 se také řešila problematika odprodejů předzahrádek a z diskuse vyplynula 

potřeba zpřesnit pravidlo pro prodej těchto specifických obecních pozemků. Návrh zpřesněných 

pravidel prodeje obecních pozemků představila předsedkyně paní Kateřina Rubínová na 22. 

jednání OZ v listopadu 2021. Zastupitelstvo obce její návrh vzalo na vědomí. Na prosincovém 

jednání zastupitelstvo obce pověřilo paní Ing. Rubínovou dopracováním pravidel ve spolupráci s 

vybranou právní kanceláří.         

 

2. Komise ekologická 

Hana Ženožičková, pověřená vedením komise 

Členové: Ing. Hana Ženožičková, Ing. Jan Drapáč, Jiří Smrž, Daniela Persaňová, nově je 

členkou komise od roku 2021 Ing. Kamila Musilová, s péčí o zeleň pomáhá Ing. Martin 

Ženožička 

Komise se v průběhu roku 2021 sešla 4x. Kromě kontroly nové výsadby, ořezů a doporučení jak 

postupovat v péči o nově vysazené stromy pro pracovní skupinu, průběžně navrhovala kácení 

suchých stromů (např. pod farní loukou) a novou výsadbu, popř. umístění nových laviček na 

katastru obce. Na jaře 2021 bylo vysazeno 14 kusů ovocných stromků pod zahradou pana 

Levardiho či okrasné stromy u dětského hřiště poblíž nové výstavby Zipp Realu.  

Každoročně se členové komise aktivně zapojují do přípravy a realizace akce s názvem Ukliďme 

Česko (viz dále).  

Členové komise opakovaně důrazně požadovali ochranu zeleně při stavební činnosti (např. bednění 

stromů, aby nedošlo k jejich poškození). Co se týká sečení trávy, doporučovali celkový první pokos 

a u následujících nechávat nepokosená místa, poukazovali také na nevhodné parkování na 

travnatých plochách.  



Lípa Svobody 

Jedním z problémů, se kterým se v roce 2021 komise potýkala, byl stav lípy Svobody v Mokré. Lípa 

byla vysazena asi roku 1920 poblíž kaple sv. Barbory na rozcestí k sídlišti a do Třešínek. O vysazení 

se zhruba před sto lety zasloužili mokrští legionáři. Bohužel lípa už delší dobu chřadla a už v roce 

2006 byl na ni vypracován první dendrologický posudek. Později ještě následovaly dva další v roce 

2010 a 2018. Koruna stromu se redukovala a kvůli větší bezpečnosti byla i svázána. Ani tyto zásahy 

příliš nepomohly, a tak komise rozhodla, že v průběhu roku 2021 bude lípa pokácena a nahrazena 

novou.  

 

3. Komise kulturní 

Předsedkyně: Ing. Monika Skotalová 

Členové: Lukáš Lazarčík, Jana Kvapilová, Mgr. Olga Hlásenská, Petra Tesařová 

Komise se v průběhu roku 2021 sešla 4x. 

V roce 2021 se i naše obec stále potýkala s pandemií covidu. Kvůli vládním opatřením byl 

společenský život v obci značně omezen, především v jarních a podzimních měsících, kdy se většina 

akcí odehrává ve vnitřních prostorách.  

Začátek roku bývá spojován s plesovou sezónou. Kvůli protipandemickým opatřením však 

plánované plesy v obci neproběhly. Byl zrušen ples obecní, hasičský, školní a sportovní věneček.  

Kulturní komise se v tomto roce sešla poprvé až v červnu, kdy začala plánovat společenské akce na 

druhou polovinu roku 2021. 

V červenci hasiči ve spolupráci s obcí zorganizovali tradiční akci na Velké skalce – Uctění památky 

mistra Jana Husa. 

V srpnu uspořádal nově vzniklý spolek JINAK dvě promítání letního kina na koupališti Mokrák. 

Již druhým rokem se v obci nekonaly tradiční obecní hody. Protože kapela byla zamluvená a na 

jaře neproběhly Májové hody, nabídla obec rezervovaný termín skupině příznivců folklóru a 

krojovaný průvod obcí s večerní zábavou na sídlišti se nakonec uskutečnil. 

V září již podruhé kulturní komise uspořádala Posezení u cimbálu spojené s degustací moravských 

vín a burčáku. Akce tentokrát proběhla v Horákově na návsi před kapličkou.  

V říjnu mohli občané Mokré-Horákova společně zajet do Městského divadla Brno na muzikál Jana 

Eyrová.  

Poslední akce, která se v obci uskutečnila, byl listopadový průvod s lampióny nazvaný „Od lípy 

k lípě“, zakončený opékáním špekáčků v bistru Mezi Stromy. 

V listopadu se mělo konat divadelní představení Dobytí severního pólu v podání divadelního spolku 

Cimrman revival Sivice. Ovšem z důvodu nemoci jednoho z protagonistů bylo představení 

přesunuto na jaro 2022.  

V tomto roce poprvé uspořádala kulturní komise rukodělné tvoření pro veřejnost a seniory. Paní 

Petra Tesařová a Jana Kvapilová si připravily materiály pro tvorbu papírových přání a obálek 

s vánoční tematikou. Akce proběhla v nových dílnách ZŠ, účast nebyla velká, ale organizátorky 

neodradila. 

 

Vznik pěveckého sboru 

Z iniciativy předsedkyně kulturní komise vznikl v roce 2021 v obci Mokrá-Horákov sbor, tentokrát 

pro dospělé. Na Základní škole Mokrá-Horákov funguje již několik let dětský pěvecký sbor, který 

v současné době vede Mgr. Nikola Kartusová. Nabídku, zda by byla ochotná vést i dospělé 

zpěvačky, přijala. 5. 10. 2021 se v základní škole sešla desítka žen a děvčat, které rády zpívají. Díky 

podpoře obce se od té doby schází jednou týdně, vždy v úterý v základní škole. První společné 

vystoupení bylo připraveno k příležitosti rozsvícení vánočního stromu. Bohužel kvůli zpřísňujícím 

se protiepidemickým podmínkám došlo ke zrušení akce. Členky sboru se ale jen tak lehce nevzdaly 

a uspořádaly zpívání pod rozsvíceným vánočním stromem. Nic oficiálního, jen pro rodiče a 

zpěváky, kteří se na vánoční vystoupení skoro dva měsíce připravovali. Krátké vystoupení dětí a 

dospělých bylo v době vánoční, kdy na všechny doléhala vládní nařízení, pěkným zpestřením. 

 

4. Komise sportovní  

Předseda: Radim Kolář 

Členové: Ing. František Mikulášek, předseda FC Mokrá-Horákov, Ing. Jan Řezáč, předseda TJ 

Mokrá-Horákov 

Komise se sešla počátkem května. K jejím základním úkolům patří rozdělení finančních prostředků 

mezi dva hlavní sportovní subjekty obce. TJ Mokrá-Horákov získala částku 332 000 Kč a FC 

Mokrá-Horákov 220 000 Kč. Na podporu trenérům byla určena částka 120 000. Otázkou bylo, do 

jaké míry se prostředky vyčerpají, neboť stále platila některá omezení sportu z důvodu pandemie 

Covid-19.  



Členové komise jednali o výstavbě menší opěrné zídky vedle fotbalových kabin, která by bránila 

padání kamení na hřiště zejména v jarních měsících.  

Komise rovněž pokračovala v řešení rekonstrukce nádrže na vodu pro účely zavlažování 

sportovního areálu pod Horákovem. Jako nejvhodnější se ukázalo řešení v podobě 

prefabrikovaných betonových nádrží o kapacitě cca 50 m3, které bude součástí projektové 

dokumentace celého sportovního areálu, včetně výstavby umělého kluziště, kontejnerových buněk 

pro občerstvení a sklad sportovního materiálu.  

V roce 2021 se podařilo dohodnout jednu směnu pozemku pod stávajícím hřištěm.   

 

5. Komise sociální 

Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá 

Rok 2021 byl ještě do značné míry ovlivněn omezením kontaktů, takže schůzky celé komise se 

uskutečnily jenom dvakrát. Přesto členky i nadále v naléhavých případech řešily problémy 

v rodinách. Celkem navštívily 10 domácností. I letos spolupracovaly se školou při vyhledávání dětí 

ze slabých sociálních poměrů pro „bezplatné obědy“. Poskytly také pomoc lidem, kteří byli  

ohroženi náhlým ukončením dodávek energií od  některých dodavatelů. 

 

Sbírka pro sociální družstvo Diakonie Broumov 

Koncem kalendářního roku 2021 oslovili členové sociálního družstva Diakonie Broumov        

nejrůznější obce v České republice, aby uspořádali sbírku věcí, které ještě mohou posloužit sociálně 

slabým občanům. Vedení obce Mokrá-Horákov tuto výzvu vyslyšelo a ve dnech 15. 11. až 3. 12. 

2021 shromažďovalo darované věci v prostorách garáže přímo v budově Obecního úřadu. Lidé 

mohli přinést veškeré zimní a letní oblečení, lůžkoviny, záclony, přikrývky, obuv, hračky, nejrůznější 

domácí, hygienické či dětské potřeby. Svoz darovaných věcí probíhal 17. prosince a někteří 

obyvatelé Mokré-Horákova přinášeli věci do poslední chvíle.   

 

Zaměstnanci OÚ a Stavebního úřadu Mokrá-Horákov v roce 2021 

Starosta  Ing. Barbora Švehlová 

Místostarosta  Janků Michal 

Tajemník  Ing. Ivan Charvát    

Administrativa Folerová Jana  účetní 

Strapinová Margit  sekretariát 

Urbánková Jana   odb. ref. 

Toboláková Olga  odb. ref  

Persaňová Daniela odb. ref. 

Ing. Monika Skotalová  referentka se zaměřením na veřejné zakázky  

Knihovna  Brzobohatá Ivana  vedoucí knihovny 

   Marčíková Zdeňka  úklid knihovny a sálu   

Údržba  Bajer Jiří 

                      Paták Radek (vedoucí pracovní skupiny) 

   Jonas Zdeněk (zkrácený úvazek na sběrný dvůr do března 2021) 

   Marčík Ivo 

   Fousek Jaroslav 

Pressfreund Radek 

Stavební úřad Ing. Lenka Hanačíková (od května 2019 na mateřské dovolené) 

Dagmar Svobodová (pověřena vedením stavebního úřadu) 

Ing. Ivana Libánková  

 

Svazek pro vodovody a kanalizace Šlapanicko 

Kromě zajištění pitné vody přebírá svazek použitou splaškovou vodu, ta odtéká kanalizační sítí do 

čistírny odpadních vod v brněnských Modřicích. To vše se děje prostřednictvím kvalifikovaného 

provozovatele - Vodárenské akciové společnosti.  

Poté, co se v roce 2011 Svazu vodovodů a kanalizací měst a obcí (jehož členem je i Svazek Šla-

panicko) podařilo odkoupit od zahraničního vlastníka 49% podíl akcií a následně vykoupit akcie od 

drobných akcionářů, je Vodárenská akciová společnost již plně ve vlastnictví moravských měst a 

obcí. Díky tomu se daří sítě vodohospodářské infrastruktury nejen provozovat, opravovat a 

udržovat, ale i rozvíjet. Už od roku 2012 probíhá projekt s názvem Šlapanicko - posílení 

skupinového vodovodu. Druhá etapa byla zahájena v září 2019. Zdroje jsou posíleny o další, v 

pořadí čtvrtý, hlubinný vrt na Říčkách. Kvalitativně má voda vyšší hodnoty minerálních látek.  

V krasové lokalitě jsou všechny zdroje vody vysoce mineralizované, což je výhodou pro lidský 

organizmus (je prokázán pozitivní účinek minerálních látek v pitné vodě, zejména na 



kardiovaskulární systém), nevýhodou pro různé spotřebiče v domácnosti. Svazek Šlapanicko se 

snaží vybalancovat otázku, jak snížit tvrdost vody při zachování její kvality, proto se zabývá 

možností míchání s povrchovým zdrojem vody.  

Členkou předsednictva je i starostka Mokré-Horákova, která se aktivně účastní všech jeho jednání.  

 

Výše vodného a stočného pro rok 2021 

Stočné 56,00 (v roce 2020 52,49 Kč/m3) 

Vodné 56,00 (v roce 2020 52,72 Kč/m3) 

 

Pracovní skupina, sběrný dvůr 

Pracovní skupina tak jako každý rok udržovala v zimním období sjízdnost a schůdnost obecních 

komunikací. K dispozici má v současné době dvě vozidla, jedno se sněhovou radlicí a sypačem a 

druhé pouze s radlicí. V době vegetačního klidu odstraňovala skupina náletové dřeviny na několika 

lokalitách. Opět se v průběhu roku 2021 instalovaly na řadě míst nové lavičky, popř. odpadkové 

koše. 

Do pracovní náplně skupiny patří zejména v jarních a letních měsících údržba travnatých ploch, 

kontrola nově zasazených stromů. Členové pracovní skupiny také dohlíží na dětská hřiště a v 

případě potřeby zajišťují menší opravy jak na hřištích, tak na obecních budovách. 

 

Místní akční skupina (MAS) Slavkovské bojiště 

Rada obce schválila zařazení správního území obce Mokrá-Horákov do územní působnosti 

integrované strategie MAS Slavkovské bojiště na programové období 2021–2027.  

 

Akční plán pro udržitelnou energii a klima 

Jedná se o dokument, který obsahuje konkrétní analýzu potřeb obce (energetické úspory, 

zadržování vody v krajině, zateplování budov...) a bude povinnou součástí žádostí o dotace z 

ministerstva životního prostředí.  

Na svém 18. jednání (8. 4. 2021) zastupitelstvo schválilo přistoupení obce Mokrá-Horákov k Paktu 

starostů a primátorů týkajícího se otázek klimatu a energetiky a současně pověřilo starostku obce 

podpisem formuláře o přistoupení včetně další administrace vyplývající z tohoto paktu.  

 

Dobrovolný svazek obcí Šlapanicko (DOS) 

Na 21. jednání OZ informoval Ing. Rudolf Staněk, manažer DOS Šlapanicko, o možnosti zařazení 

investičního záměru výstavby cyklostezek mezi obcemi Velatice a Mokrá-Horákov do zásobníků 

projektů. Zastupitelé zařazení investičního záměru do zásobníku projektů schválili, i když tou dobou 

ještě Mokrá-Horákov nebyla členem DOS. V polovině listopadu na 22. jednání zastupitelstvo obce 

schválilo podání žádosti o členství. Starostka obce se aktivně zúčastňovala jednání a valných 

hromad DSO. 

 

Audit Family Friendly Community 

Audit je nápad, který původně vznikl v Rakousku, je rozšířením podpory obcí ze strany 

Jihomoravského kraje a má pomoci v úsilí obcí o zlepšování podmínek života rodin. Významnou 

výhodou auditu je pomoc při realizaci těch opatření, která si obec na základě systematicky 

provedené analýzy sama zvolí a se souhlasem rady nebo zastupitelstva obce po dobu tří let 

realizuje a naplňuje.   

Vedení obce očekává dialog, diskuzi, přípravu opatření, jež podpoří rodinné klima, a realizaci 

plánů, které budou prospěšné rodinám. Vedení obce zajímají občané všech věkových kategorií, 

zajímají je i potřeby těch, kteří žijí sami, těch, kteří se starají nebo v budoucnosti budou starat o 

někoho blízkého. Cílem je podpořit v obci klima, jež podnítí budování lepších vztahů v rodinách a 

mezigenerační dialog.  

Na 21. jednání OZ schválilo uzavření dohody o účasti na auditu Family Friendly Community s 

Jihomoravským krajem. 

 

 

  2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby 

 
Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá 

Covid-19: 

I v roce 2021 poznamenaném pandemií covidu-19 společnost zajistila veškeré ochranné pomůcky a 

podmínky pro práci tak, aby nedocházelo k ohrožení zaměstnanců. Zaměstnanci procházeli 

povinným testováním 2x týdně. I přes veškerá opatření se počet osob v katanténě pohyboval kolem 



20 osob každý týden. Přesto se podařilo udržet provoz a nedošlo k žádné výrobní komplikaci. 

 

Personalistika: 

Počty zaměstnanců v závodě Mokrá zůstávají na stejné úrovni, ovšem přichází doba, kdy začínají 

větší obměny na pracovních pozicích z důvodu dosažení důchodového věku stávajících 

zaměstnanců. 

 

Bezpečnost práce 

Závod Mokrá klade velký důraz na bezpečnost práce, a proto se zde pravidelně konají také 

námětová cvičení Hasičského záchranného sboru. Tématem pro rok 2021 byl vznik požáru skládky 

pneumatik po úderu blesku. Zúčastnily se tři jednotky státního hasičského sboru Jihomoravského 

kraje a dvě jednotky sboru dobrovolných hasičů z okolních obcí.  

Společnost pořádá také kurzy první pomoci pro své zaměstnance a umožňuje jim vyzkoušet si co 

možná nejreálněji různé situace, do kterých je možné se v závodě Mokrá dostat.  

 

Soutěž Quarry Life Avard 

Soutěž Quarry Life Award je vědecká a vzdělávací soutěž, jejíž 5. ročník vyhlásila skupina 

HeidelbergCement. Soutěž vznikla s cílem podpořit nápady a opatření směřující k ochraně a 

zvýšení biodiverzity v lomech a pískovnách. Jednotlivci i týmy mají možnost uplatnit své představy 

a nápady. Soutěž je vyhlášena celkem ve 27 zemích světa, kde HeidelbergCement působí. 

Jednotlivci i týmy se mohli přihlásit do 18. listopadu 2021. Do pátého ročníku soutěže se zapojil 

také lom Mokrá. Realizační část soutěže byla naplánována na rok 2022 (od 1. ledna do 15. září) a 

maximální výšku výhry stanovil organizátor na 30 000 euro.  

 

Rekonstrukce mostu u odbočky do cementárny 

V roce 2021 proběhla rekonstrukce mostu u odbočky do cementárny Mokrá. Byl vyměněn mostní 

svršek, dále se opravila římsa, zábradlí, vozovková vrstva a mostní izolace, včetně její podkladní 

vrstvy a opravila se zároveň také vozovka v délce 62 metrů. Kolem mostu se rovněž upravil terén 

tak, aby byl možný odvod srážkové vody. Cena opravy byla 3,7 mil. Kč a investorem byl 

HeidelbergCement.  

 

Životní prostředí 

Cementárna Mokrá velmi dbá na okolní životní prostředí. Snaží se proto neustále vylepšovat 

používané technologie související s problematikou a dodržuje a podporuje pravidelné provádění 

monitoringů životního prostředí. 

 

Zemědělství 

Družstvo Agropod 

V roce 2021 družstvo zaměstnávalo 13 lidí. Po několika letech výrazného sucha přišel rok bohatý 

na srážky, což se projevilo na dobré kvalitě plodin. Zisk družstva činil v roce 2021 přes 4 mil. Kč. 

Agropod vybudoval průmyslovou váhu na kamiony v celkové ceně přes 1 mil. Kč a nakoupil několik 

nových strojů (traktor, rotační sekačku, shrnovač píce, lis balíků a rozmetadlo), což byla investice, 

která přesáhla 3 mil. Kč. Kromě toho vedení družstva investovalo také do nákupu pozemků a 

zakoupilo celkem cca 2 400 m2.  

Největší plocha byla oseta pšenicí (198 ha, výnos 7,3 t/ha), dále ječmenem (185 ha, 6t/ha) a 

kukuřicí (123 ha, 12,4t/ha). Skladbu plodin doplňovala slunečnice (74 ha, 3,1t/ha) a hořčice (36 

ha, 1,3 t/ha). Vedle pěstování plodin se v Agropodu věnují také chovu prasat. V posledních letech to 

bývá cca přes tisíc prasat ročně. 
  

Lesy na katastru Mokré-Horákova 

Lesy České republiky 

Lesní hospodaření je velmi závislé na počasí, množství srážek ve vegetačním období, teplotách či 

výskytu extrémních jevů, jako jsou vichřice nebo požáry. Z tohoto pohledu byl rok 2021 konečně 

rokem s dostatkem srážek.  

Za uvedený rok se na katastru Horákova vytěžilo 1 584 m3 dřeva, z více než 90 % se jednalo o 

suché smrky a borovice. Těžbu Lesy ČR realizovaly částečně se smluvním partnerem, částečně 

formou aukcí. Těžbou vzniklo nově 1,85 ha holin, to znamená, že nahodilá těžba byla spíše 

roztroušená. Zalesnilo se téměř 10 ha a vysadilo se cca 61 tisíc sazeniz, z toho 51 tisíc tvořily 

sazenice buku, habru, dubu a javoru klenu. Z celkového objemu 13 ha holin se tak významnou část 

podařilo obnovit. Nově vysazené porosty mají sklon k zarůstání a sazenice by se měly 2x ročně 

vyžínat. Nové sazenice je třeba chránit i před okusováním zvěří - buď nátěrem, nebo oplocováním.  



Většina kůrovcového dřeva již byla vytěžena, ale i nadále se do lesa umisťují lapače kůrovce, které 

mají mít spíše preventivní charakter.  

 

Lesy ve vlastnictví Královské stoliční kapituly sv. Petra a Pavla v Brně 

Lesy na katastru Mokré jsou znovu od roku 2016 v majetku Královské stoliční kapituly sv. Petra a 

Pavla v Brně. Jde o soubor pozemků o celkové výměře 225 ha, který na východním a jižním okraji 

navazuje na dobývací prostor lomu Mokrá. Mezi stromy dominuje habr obecný (tvoří cca 45 %), 

který potlačuje ostatní dřeviny. Ve starších smíšených listnatých porostech přistoupil lesní správce k 

probírkovým zásahům. U jehličnatých stromů docházelo od roku 2017 ke kalamitnímu náletu 

kůrovců, což způsobilo usychání stromů a výrazné zvýšení těžby dřeva. Dá se říci, že to, co by se v 

normálním režimu těžilo cca 20–30 let, bylo vytěženo během 5–6 roků. S tím jdou ruku v ruce také 

zalesňovací práce. Správce kapitulního lesa usiluje o to, aby byly vytěžené plochy zpravidla do 

jednoho roku opět zalesněny. Ve výsadbě se upřednostňuje dub zimní a buk lesní, ale neopomíjí se 

ani jehličnany, které vhodně dotváří listnatý les.   

 

Firma TASY, s. r. o. 

V roce 2021 uplynulo 30 let od založení firmy TASY, s. r. o. Společnost patří k největším na katastru 

obce, a tak se sluší připomenout její dosavadní historii.  

Společnost TASY, s. r. o., byla založena v roce 1991 a od samého počátku bylo její hlavní činností 

sběr, třídění a ekologické zpracování opotřebovaných pneumatik a pryžových odpadů s působností 

po celé ČR. O dva roky později se firma začala zabývat také obchodem s pneumatikami a 

spoluprací s protektorovacími závody. 

V roce 1995 uvedla do provozu moderní areál pneucentra v Mokré u Brna, který poskytl kompletní 

zázemí pro všechny činnosti týkající se prodeje, oprav, servisu a protektorování pneumatik. TASY 

provozuje linku pro studené protektorování nákladních pneumatik a zastupuje největší výrobce 

pneumatik. Jejich výrobky prodává jak soukromým osobám a firmám prostřednictvím 

maloobchodu, tak i velkoobchodně dalším prodejcům, pneuservisům či obchodním řetězcům. 

V roce 1991 měla firma 6 zaměstnanců a o 30 let později je jich 90. V roce založení byla schopna 

zpracovat 8 000 tun opotřebovaných pneumatik a v roce 2021 to bylo 40 000 tun.  

Společnost roste velmi dynamicky a ani pandemický rok ji nijak nepoškodil.  

Zakladatelem firmy byl pan Zdeněk Ševčík z Mokré a nyní se na vedení společnosti podílí jeho syn 

a vnuci.  

 

Obchody, zásobování, pohostinství, služby 

 

Nabídka na odkoupení nemovitosti Mokrá 353 – objekt smíšeného zboží 

Problematice případného odkoupení nemovitosti č. p. 351 v Mokré jsem se věnovala v zápisech za 

rok 2019 i 2020. Ve druhé polovině září 2020 sdělila majitelka objektu vedení obce, že se po 

důkladném zvážení rozhodla odstoupit od dalších jednání ve věci záměru odprodeje. Hlavním 

důvodem byl současný vývoj epidemiologické situace, která může mít dopad na fungování její firmy.  

Rada obce vzala informaci na vědomí, ale zároveň požadovala, aby pracovní skupina (viz dále) 

pokračovala v přípravě návrhu možných změn v centru Mokré. Další schůzka skupiny se 

uskutečnila 13. října 2020. Došlo také k pozastavení usnesení ZO, že pověřuje obec k přípravě 

smlouvy o budoucím uzavření kupní smlouvy.   

V březnu 2021 pak majitelka firmy DuoMAX, s.r.o., oznámila, že firmu i se všemi nemovitostmi 

prodala společnosti FOLGET, s.r.o. 

 

Návrh obecní správní budovy spojený s revitalizací náměstí 

Jak je uvedeno už v zápise za rok 2020, byla ustavena pracovní skupina (každá strana, popř. 

politické uskupení zastoupené v ZO zde mělo jednoho zástupce), která měla připravit návrh využití 

zmiňovaného objektu Mokrá 353. Z podnětů této pracovní skupiny vzešel nápad pro zadání studie.  

I když k odkoupení objektu nedošlo, obec navázala spolupráci s Fakultou architektury VUT v Brně 

a v únoru 2021 zadala studentskou práci na téma Novostavba obecní správní budovy spojená s 

revitalizací náměstí.  

Díky velice dobré spolupráci s paní architektkou Hanou Weigner Kukletovou šest studentů 2. 

ročníku vypracovalo v rámci semestrální práce předmětu ateliérové práce své návrhy. První setkání 

se studenty proběhlo již v r. 2020, kdy si mohli prohlédnout budovu i prostor před ní. V další fázi 

jim obec zaslala požadavky na budovu obecního a stavebního úřadu (počet zaměstnanců, 

kanceláří, požadavky ohledně archivu, skladu a potřebné infrastruktury). Své práce měli možnost 

představit jak členům zastupitelstva, tak pracovní skupině 18. listopadu 2021 v mediatéce. 

Studie si pak zájemci mohli prohlédnout v prostorách knihovny, popř. víceúčelového sálu.  



 

Požadavky obce, které měly návrhy splňovat: 

V souladu se zadáním měla novostavba zahrnovat následující funkce:  

- sídlo obecního úřadu – přemístění a rozšíření stávajícího provozu cca o 30 % oproti současnosti  

- sídlo pošty – přemístění stávajícího provozu  

- prostor pro maloobchod a služby (dle územního plánu by měl být podíl občanské vybavenosti 

alespoň 30 % zastavěné plochy)  

- případně další prostory dle možností (drobné kancelářské prostory vhodné k pronájmu, skautská 

klubovna se zázemím…)  

- Zadání obce také zahrnovalo vytvoření plnohodnotného, urbanisticky jasně definovaného 

náměstí, určeného pro každodenní setkávání obyvatel obce všech věkových kategorií i pro veřejné 

společenské příležitosti (rozsvěcení vánočního stromu, vystoupení místních škol, farmářské trhy, 

adventní trhy, zahájení hodových průvodů apod.)  

Součástí zadání bylo i řešení dopravy, aby v místě nedocházelo ke zvýšenému dopravnímu ruchu.  

Vše mělo být v souladu s platným územním plánem  

 

Ocenění návrhů obecní správní budovy 

Tříčlenná porota ve složení: Ing. arch. Hana Weigner Kukletová, Ing. Barbora Švehlová a Ing. Ivo 

Brzobohatý posoudila jednotlivé návrhy a určila jejich pořadí. Autoři prvních třech návrhů získali 

finanční odměnu.  

 

Změna majitele prodejny potraviny 

Od 1. 4. 2021 se prodejny potravin a drogerie v Mokré staly součástí skupiny CBA, která pochází z 

Maďarska a vznikla v roce 1992 spojením 17 potravinářských obchodů. Společnost v současné 

době funguje v České republice, na Slovensku, v Polsku, Maďarsku, Chorvatsku, Rumunsku, 

Bulharsku a Slovinsku.  

Prodejna potravin prošla rychlou přestavbou tak, aby uzavření prodejny (od 14. 7. do 1. 8.) příliš 

neomezilo zdejší zákazníky. Budova drogerie si vyžádá zásadní rekonstrukci a měl by v ní vyrůst 

hobby market Kinekus.  

 

Mezi Stromy, kavárna, bistro, penzion 

Cestovatelské přednášky Mezi Stromy 

Od června téměř do konce září naplánovalo vedení bistra Mezi Stromy sérii osmi cestovatelských 

přednášek. Ve čtrnáctidenních intervalech tak měli zájemci možnost zavítat do nerůznějších 

destinací, např. na Nový Zéland, do Indie, Kanady, na Aljašku... 

 

Bunkr - veřejný zábavní areál 

V roce 2021 (i když s určitými omezeními) zavítalo do areálu bunkru mnoho lidí. Kromě již tradiční 

nabídky (airsoft, výcvik psů, offroadu...) se snaží majitelé přicházet s něčím novým. Jako příklady z 

roku 2021 lze uvést Branný rodinný den, Drakiádu, Dýňohraní, farmářské trhy, Country večer, Sraz 

veteránů či Mikulášské dopoledne.  

 

Tady to mám rád, z. s.  

Spolek Tady to mám rád, který má sídlo v Mokré, vznikl už v roce 2006 a jeho cílem je podpora 

rozvoje sociálních služeb komunitního charakteru pro osoby se zdravotním postižením. 

Od roku 2011 spolek intenzivně pracuje na vybudování celoroční pobytové služby rodinného 

charakteru pro mladé lidi s autismem. První projekt, na který získal dotaci z Regionálního 

operačního programu, byl přes veškerou snahu zmařen v roce 2013. Přišla petice proti bydlení ze 

strany budoucích sousedů a stavební úřad nevydal stavební povolení. Proto členové spolku vložili 

veškeré úspory do nákupu pozemků ve vedlejší vesnici. Petice a nepochopení ze strany sousedů 

přišly znovu, tentokrát byly pro realizaci fatální. Dotaci musel spolek vrátit, pozemky prodat a 

účelově vázané dary vrátit. 

Po tomto neúspěchu členové dál pokračovali v šíření povědomí o autismu a zapojili se do 

mezinárodního projektu zaměřeného na šíření osvědčené praxe v péči o osoby s poruchami 

autistického spektra. 

V roce 2018 spolek získal podporu Jihomoravského kraje a o rok později byl zařazen do sítě 

sociálních služeb. Podařilo se najít nové místo k realizaci projektu Nový domov, celoroční pobytové 

služby pro dospělé s poruchou autistického spektra, a vypracovat projektovou žádost. Celkové 

náklady by měly činit 26 582 450 Kč. 

 

 



Projekt Nový domov 

Jedná se o pilotní projekt bydlení pro šest dospělých lidí s poruchou autistického spektra. Zahájení 

provozu registrované sociální služby se plánuje na leden 2023. Cílem Nového domova je, aby jeho 

obyvatelé žili život co nejvíce podobný životu běžných lidí. Aby se mohli co nejsamostatněji starat o 

svou domácnost, aby se mohli svobodně rozhodovat a plánovat si svůj život. Na to, aby každý z 

obyvatel dostal potřebnou podporu, jsou potřeba vždy alespoň tři asistenti (tři profesionálové) na 

denní službě a jeden na službě noční. Dospělí lidé s poruchou autistického spektra téměř nemají 

šanci najít vhodné sociální služby, dlouhodobé bydlení pro ně na jižní Moravě neexistuje.  

V roce 2019 se podařilo získat dotaci v rámci výzvy IROP na rekonstrukci rodinného domu ve výši 

14 850 827,50 Kč, prostředky bohužel nelze využít na jeho nákup. Proto spolek aktivně hledá další 

finanční zdroje. Jihomoravský kraj přispěl dotací 2 miliony Kč na nákup nemovitosti.  

V roce 2020 byla zaslána první splátka na nákup domu a nemovitost byla převedena do majetku 

spolku. Jednání s bankami o poskytnutí úvěru nebyla úspěšná. 

Tak začalo intenzivní hledání dalších zdrojů na úhradu druhé splátky nemovitosti, oslovování 

nadací, individuálních dárců, kraje a obcí. Podařilo se získat podporu 36 obcí v ORP Šlapanice.  

 

Žádost o finanční podporu projektu Nový domov 

Spolek požádal obec Mokrá-Horákov o finanční příspěvek na splátky za nákup nemovitosti ve výši 

157 262 Kč. K tomuto bodu bylo svoláno pracovní jednání OZ, na kterém se zastupitelé dohodli na 

schválení požadovaného finančního příspěvku.  

V pondělí 13. 12. 2021 proběhlo slavnostní zahájení stavby a přestavby „Nového domova“ v 

Mokré-Horákově. Za přítomnosti hejtmana JMK, primátorky města Brna, starostky města 

Šlapanice, dále starostek obcí Ochoz u Brna, Hostěnice, Mokrá-Horákov, starostů obcí Blažovice, 

Telnice a dalších hostů. 

 

Samoobslužné výdejní místo Zásilkovny 

Koronavirová pandemie měla nejrůznější nečekané důsledky. Jedním z nich byl i vznik 

samoobslužných výdejních míst např. logistických společností. Po dohodě s obcí zřídila česká 

logistická společnost Zásilkovna v roce 2021 dvě samoobslužná výdejní místa na našem katastru -  

jedno v těsné blízkosti domu služeb v Mokré na sídlišti a druhé u zastávky autobusu pod 

Horákovem. Tzv. Z-boxy jsou napájeny solárními panely a vyžadují jen minimum elektřiny.  

 

Mobilní rozhlas 

Během roku 2021 připravilo vedení obce pro občany novou službu s názvem Mobilní rozhlas, díky 

které mohou být obyvatelé Mokré-Horákova efektivně informováni o dění v obci přímo do svých 

telefonů. V čtvrtém čísle Zpravodaje 2021 byl pro zájemce otištěn registrační formulář, 

prostřednictvím kterého se mohli občané ke službě přihlásit. Kromě toho se také mohli přihlásit 

elektronicky. Služba není zpoplatněna a zájemci dostávají informace e-mailem, SMS nebo jako 

zprávu do aplikace. Zprávy do mobilního rozhlasu zajišťuje radní Oldřich Drápal 

 

Obecní výstavba 

Individuální výstavba  

V průběhu roku 2021 bylo na katastru obce zkolaudováno celkem 10 rodinných domů, všechny na 

katastru Mokré. 

 

Bytový fond 

Předání bytů nájemníkům v bytovém domě č. 361 v Mokré 

Na 13. veřejném jednání ZO 29. 9. 2020 přednesla starostka informaci k problematice předání bytů 

nájemníkům v bytovém domě č. 361 v Mokré. V roce 2020 uplynulo 20 let od dokončení 

zmiňovaného bytového domu. Vzhledem ke státní dotaci měly byty přejít do vlastnictví nájemníků až 

po uplnutí 20 let a po splacení zbývajících nákladů na výstavbu bytů. Z toho důvodu zadala obec 

požadavek právní kanceláři, aby připravila postup, jakým budou byty nájemníkům předány tak, aby 

vše bylo v souladu se stávající legislativou a nájemníci se stali nezpochybnitelnými vlastníky. Z 

právního stanoviska vyplynulo, že při uzavírání původních smluv nebyly dodrženy veškeré 

náležitosti, jednotlivé smlouvy nebyly schváleny zastupitelstvem. 

K problematice předání zmiňovaných bytových jednotek už v roce 2020 byla svolána dvě pracovní 

zastupitelstva za účasti právníků.  

Ze 14. veřejného jednání ZO (12. 10. 2020) vzešel požadavek, aby obec zajistila právní stanovisko 

k zamýšlenému převodu bytů jinou advokátní kanceláří a zároveň aby zadala zpracování stavebně-

technického průzkumu stavu budovy včetně všech bytových jednotek. 

Na 16. veřejném jednání ZO dne 12. prosince 2020 vzalo zastupitelstvo na vědomí: 



1. právní posouzení smluvních podkladů pro zamýšlený převod a užívání bytů 

2. metodiku pro převod bytů zpracovanou advokátní kanceláří 

3. znalecký posudek bytových jednotek v domě č. p. 361 v Mokré - stanovení ceny obvyklé v 

aktuální cenové úrovni i v cenové úrovni roku 2001 

4. doporučení rady obce nepřevést bytové jednotky podle původních smluvních 

5. rozhodnutí rady o schválení uzavření nájemních smluv na bytové jednotky s dosavadními 

uživateli. ZO uložilo radě, aby nejpozději do 30. 6. 2021 na veřejném jednání zastupitelstva 

představila podmínky a postup pro narovnání vzájemných právních vztahů uživatelů bytových 

jednotek včetně převodu těchto jednotek na uživatele.  

K problematice převodu bytů v bytovém domě č. p. 361 bylo svoláno další pracovní jednání 

zastupitelstva na 20. ledna 2021 a byl to také jeden z hlavních bodů programu 17. jednání ZO 10. 

2. 2021.  Zastupitelstvo na svém únorovém jednání schválilo podmínky převodu jednotlivých 

bytových jednotek a zároveň schválilo narovnání užívání bytů po dobu 20 let: 

1. narovnání podmínek převodu (prodejní ceny) jednotlivé jednotky bude provedeno na základě 

ceny obvyklé v roce 2001 se zohledněním všech plateb daného uživatele na úhradu původně 

sjednané kupní ceny  

2. narovnání užívání bytů po dobu 20 let bude provedeno tak, že nájemné za užívání jednotky se 

stanoví ve výši skutečně zaplacených příspěvků uživatele této jednotky do tzv. fondu oprav, tedy ve 

snížené výši oproti obvyklému nájemnému za nájem obecního bytu, s ohledem na způsob určení 

výše nájemného nedochází k převodu zůstatku finančních prostředků obce evidovaných v tzv. fondu 

oprav na budoucí společenství vlastníků jednotek; v důsledku tedy obec v rámci narovnání převede 

uživateli jednotku za cenu obvyklou v roce 2001 (viz znalecký posudek), tzn. uživatel doplatí obci 

rozdíl mezi obvyklou cenou z roku 2001 a dosud zaplacenými platbami na úhradu původně 

sjednané kupní ceny a za užívání jednotky nebude doplácet ničeho; narovnání podmínek převodu a 

narovnání užívání je na sebe navzájem navázáno a vztah s uživatelem je narovnáván jako celek v 

kontextu všech okolností; pro zvýšení právní jistoty požaduje obec sjednání předkupního práva jako 

věcného práva na dobu určitou v délce 3 let a za převodní cenu při uplatnění předkupního práva 

obcí ve výši odpovídající kupní ceně při nabytí jednotky uživatelem od obce a zákaz zcizení jako 

věcné právo po dobu určitou v délce 3 let; v rámci platebních podmínek lze v odůvodněných 

případech sjednat splátkový kalendář se zajištěním formou zástavního práva obce k jednotce na 

zaplacení doplatku kupní ceny, v ostatních případech bude účinnost převodu vlastnického práva 

podmíněna zaplacením kupní ceny. 

Na 18. jednání zastupitelstvo schválilo zveřejnění záměru převodu nemovitostí (bytových jednotek 

1–10 a 12 v bytovém domě č. p. 361) v předloženém znění. Všichni stávající nájemci bytů o převod 

nemovitosti projevili zájem.  

 

Schválení dohod o narovnání a kupních smluv se zřízením předkupního práva pro obec a zákazu 

zcizení po dobu 3 let 

Problematikou předání bytových jednotek v bytovém domě č. p. 361 se zejména rada obce zabývala 

intenzivně zhruba od června 2020. Po roce diskusí, jednání s právníky a ujasňování si stanovisek 

schválilo zastupitelstvo v červnu 2021 dohody o narovnání (výše doplatků byla stanovena podle 

velikosti bytové jednotky v rozmezí od 124 do 200 tis. Kč) a kupní smlouvy. Pro hlasovalo 9 

zastupitelů, 3 byli proti a 3 se zdrželi.  

 

Společenství vlastníku Mokrá 361 

Dalším krokem k řešení problematiky bytového domu Mokrá 361 bylo založení společenství 

vlastníků a schválení jeho stanov. Stanovy muselo schválit také OZ, protože jedna z bytových 

jednotek (č. 11) zůstala jako jediná v majetku obce, která se tak stává členem společenství. Ke 

schválení došlo na 19. jednání OZ. 

 

Převod finančních prostředků z fondu oprav do rozpočtu obce a doplacení ceny bytů 

30. června schválilo zastupitelstvo převod finančních prostředků z fondu oprav do rozpočtu obce. 

Obec tím získala do rozpočtu částku 1 095 000 Kč.  

Většina nájemců cenu bytu ještě v 1. pololetí roku 2021 doplatila (celkově cca 1 327 tis. Kč) a v 

případě zbývajících nájemců byl domluven splátkový kalendář.  

 

Žádosti o udělení výjimky ze zatížení a výmaz zatížení  

V polovině června 2021 zastupitelstvo obce schválilo dohody o narovnání a kupní smlovy se 

zřízením předkupního práva pro obec a zákazu zcizení po dobu 3 let s nájemníky bytových jednotek 

v bytovém domě 361 v Mokré a už zhruba o měsíc později projednávalo dvě zádosti o udělení 

výjimky ze zatížení a výmaz zatížení. Obě tyto žádosti byly nakonec schváleny. Paní Rubínová, 



předsedkyně stavební komise, navrhovala úplné zrušení předkupního práva, avšak její návrh nebyl 

přijat.  

 

Společenství vlastníků jednotek Mokrá 320 

Za zmínku v kronice stojí iniciativa SVJ Mokrá 320, kterým se podařilo s pomocí Dotační 

poradenské společnosti OK Grant získat dotaci více než 700 tis. Kč z rozpočtu ministerstva pro 

místní rozvoj na vybudování výtahu v bytovém domě Mokrá č. p. 320. Za úspěchem celé akce stojí 

zejména předseda společenství vlastníků pan Ing. Matyáš Charvát.  

 

Nabídka na využití předkupního práva k rodinnému domu v Horákově č. p. 158 

V září 2021 se na obec Mokrá-Horákov obrátila realitní kancelář, která zastupovala majitelku 

rodinného domu v Horákově č. p. 158 s dotazem, zda obec uplatní předkupní právo na uvedenou 

nemovitost. Obec má ze zákona předkupní právo, neboť je majitelem pozemku, na kterém se 

nemovitost nachází. Tato nabídka byla projednávána na dvou jednáních zastupitelstva obce, a to v 

měsíci září a listopadu. Na listopadovém jednání nakonec zastupitelstvo rozhodlo o tom, že 

neuplatní obec své předkupní právo.  

 

Bytové družstvo Roketnice 

Rok 2021 byl již 27. rokem působení bytového družstva Roketnice, které zajišťuje služby a správu 

nejen nájemníkům bytů, ale i vlastníkům bytů v domech původně ve vlastnictví družstva, ale i 

dalším 25 společenstvím vlastníků jednotek, jak v rámci sídliště v Mokré, tak i bytovým jednotkám 

v Horákově.       

Bytové družstvo Roketnice trvale hospodaří s  kladnými výsledky, je dlouhodobě finančně stabilní a 

dosavadní vývoj a vytvořené rezervy jsou zárukou dobrého fungování družstva i v budoucnosti. 

Představenstvo  bytového družstva pracuje od poloviny roku 2017 ve stejném složení: Ing. Markéta 

Dufková, předsedkyně družstva, Martin Krpenský, místopředseda představenstva, a členové 

představenstva Dagmar Krčková, Ing. Monika Homolová, Miroslav Havlásek.  

V rámci 268 původních družstevních nájemních bytů družstva Roketnice bylo ke konci roku 2021 

převedeno celkem 177 bytů do osobního vlastnictví členů, kterým bytové družstvo nadále provádí 

správu.   

 

Developerské projekty 

Jak jsem zmiňovala již v zápisu za rok 2020, probíhaly v obci Mokrá-Horákov dva velké 

developerské projekty – výstavba rodinných domů v lokalitě Kopaniny a druhá fáze výstavby 

rodinných domků v lokalitě Němkyně. Vedení obce se pravidelně účastnilo kontrolních dnů na 

těchto stavbách, neboť část infrastruktury, kterou developeři vybudují, bude následně převedena do 

majetku obce. Na pozemcích za sídlištěm staví firma ZIPP Real, a. s., a v lokalitě Kopaniny pak 

ITP KALA, s. r. o. 

 

Smlouva s firmou ZIPP Real, a.s. 

Na svém únorovém jednání schválilo Zastupitelstvo uzavření smlouvy s firmou ZIPP Real, a. s., o 

územním rozvoji obce Mokrá-Horákov o finančním příspěvku na náklady obce spojené s 

budováním ostatní veřejné infrastruktury dotčené záměrem investora. Jedná se o výstavbu 

terasového domu s 28 bytovými jednotkami. Finanční příspěvek činí v souladu se Zásadami rozvoje 

území obce Mokrá-Horákov (z roku 2019) 80 000 Kč za jednu bytovou jednotku nad 75 m2 a 50 000 

Kč za bytovou jednotku do 75 m2. V případě zmiňovaného investičního záměru se jedná o 1 820 000 

Kč.  

Už v roce 2019 byla se společností ZIPP Real, a. s., schválena smlouva o budoucí smlouvě 

darovací, na základě které by mělo být bezúplatně převedeno právo vlastnické k předmětům 

darování na obec Mokrá-Horákov. Obě strany se však dohodly na změně bezúplatného převodu v 

úplatný za 1 Kč. Zastupitelstvo kupní smlouvu v dubnu schválilo.  

 

Smlouva s panem HABERLE  

Obecní zastupitelstvo schválilo v dubnu 2021 smlouvu o darování s panem Haberlem, který obci 

daroval pozemek o výměře 1167 m2 v lokalitě Kopaniny. Na pozemku se nyní nachází část 

komunikace, kterou tím obec převzala do své péče. Pan Haberle vlastnil pouze část pozemku, další 

část včetně infrastruktury patří firmě ITP KALA. Zmiňovaná firma neplní některá ujednání 

plynoucí z plánovací smlouvy, kterou s ní uzavřelo zastupitelstvo v roce 2018. V průběhu roku 2021 

starostka řešila s firmou (za účasti právníků obou zúčastněných stran) plnění uvedené plánovací 

smlouvy.  

 



Obecní koupaliště  

Jak už jsem uváděla v loňském zápisu do kroniky, v roce 2020 se změnil nájemce a novým 

provozovatelem se stala společnost s ručením omezeným s názvem H.O.P., s níž se pojí jména 

Martin Herman, David Ospalý a Tomáš Pirkl. Po první sezóně poznamenané koronavirem i 

nepřízní počasí slibovali noví provozovatelé do roku 2021 další zlepšení nabídky bistra, zvýšení 

počtu jednodenních akcí i zábavních prvků.  

 

Příměstské tábory 

I v létě 2021 byly pro děti na koupališti Mokrák připraveny příměstské tábory. Jeden byl tentokrát 

určen rodičům s dětmi v rozmezí od 2 do 5 let a dva cílily na děti od 6 do 14 let (parkour/akrobacie 

a sportovní).  

 

Dětská hřiště 

Dětská hřiště procházejí pravidelnou revizí a obnovou. Na hřišti u pošty byla v roce 2021 

vyměněna skluzavka, instalována šplhací sestava a malá lanová dráha, v Horákově u kapličky 

mohou děti využívat venkovní tabuli s počítadlem. 

 

Komunikace a chodníky 

Na 19. jednání OZ schválilo bezúplatný převod komunikace III/3835 (komunikace Příhon) do 

majetku obce.  

 

Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr 

Ukliďme svět 2021 

Akci Ukliďme svět - Ukliďme Česko v naší obci poprvé zorganizovali místní včelaři v roce 2011, 

takže letos jsme se mohli sejít už podesáté, ale covid v roce 2020 překazil plány. Scénář bývá 

podobný - sraz na hřišti pod Horákovem, rozdělení tras, rukavic a pytlů, případně i reflexních vest. 

Po dobře odvedené práci opět sraz pod Horákovem, kde už čekalo malé občerstvení v podobě 

nějaké sladkosti pro děti a medoviny pro dospělé.  

Vedení obce už se po loňské kovidové zkušenosti nenechalo zaskočit. Ve spolupráci se školkou, 

školou a ekologickou komisí připravilo i plán individuálního úklidu. Řada lidí přišla, a tak se 

podařilo nejen uklidit obec, ale i částečně odstranit některé letité skládky.  Celkem se nasbíralo cca 

1,5 tun odpadu, což je poněkud zarážející, když si uvědomíme, že v obci funguje sběrný dvůr a řada 

sběrných míst.  

 

Nové kompostéry a kontejnery na bioodpad 

Díky iniciativě paní Evy Karáskové, starostky z Hostěnic, došlo k podání společné žádosti tří obcí 

(Hostěnice, Mokrá-Horákov a Kovalovice) o dotaci na pořízení nových plastových kontejnerů na 

bioodpad pro občany. Žádost byla vyřízena kladně a koncem dubna si občané mohli kontejnery 

odebrat.  

V obci byly také v roce 2021 umístěny velkoobjemové kontejnery na bioodpad (např. u zahrádek na 

sídlišti či poblíž koupaliště).  

 

Opravy místního rozhlasu a veřejné osvětlení, vodovodního řadu 

Během roku 2021 došlo k prodloužení veřejného osvětlení ke garážím pod sídlištěm a byla 

vyměněna ústředna místního rozhlasu.  

 

Péče o veřejnou zeleň 

Na jaře odborná firma provedla drobnou úpravu veřejné zeleně, zejména u mateřské a základní 

školy.  

 

Lesy v majetku obce 

Jak jsem uváděla v loňském zápisu, samotná obec pečuje jen o zlomek lesních porostů na našem 

katastru. Jedná se především o porosty na okraji, např. v Líchách. Tam obec v roce 2021 vykácela 

asi 40 kusů smrků, které nahradila výsadbou především buků, habrů a dubů.  

 

Dopravní obslužnost 

Pro rok 2010 schválilo zastupitelstvo za nadstandardní spoje Integrovanému dopravnímu systému 

Jihomoravského kraje částku cca 121 tis. Kč. 

 

Výběr dodavatele sdružených dodávek plynu a sdružených dodávek elektrické energie v roce 

2022 



Vzhledem k situaci na trzích s plynem a elektrickou energií zastupitelstvo pověřilo radu obce 

přímým jednáním s dodavateli ve věci sdružených služeb dodávek zemního plynu a sdružených 

služeb dodávek elektrické energie včetně možnosti uzavření smlouvy do výše 2 mil. Kč.  

 

Ochrana památek 

Přes léto se podařilo natřít a vymalovat  kapli sv. Barbory, Kaple Proměnění Páně v Mokré byla 

vymalována uvnitř i zvenku.   

 

 

3. Kap. Politický a společenský život, sport 

 
Činnost politických stran a hnutí 

 

K činnosti senátora MUDr. Karla Zitterbarta, Ph.D. 

V loňském zápisu do kroniky jsem stručně představovala senátora MUDr. Karla Zitterbarta, Ph.D., 

občana Mokré-Horákova, který byl do senátu zvolen jako občanský kandidát s podporou STAN. 

Pan senátor před svým zvolením deklaroval, že se chce v senátu věnovat zejména zdravotnickým 

tématům, dostupnosti zdravotnické péče a sociálních služeb. V senátu je pan Zitterbart jedním ze 

sedmi členů Výboru pro zdravotnictví.  

Během svého prvního roku v roli senátora se podílel na novele zákona o veřejném pojištění, kde se 

podařilo napravit zásadní chybu. Nepovinné očkování bude nyní plně propláceno i v případech, kdy 

zdravotní stav dítěte neumožnil očkování v doporučeném věkovém rozmezí.  

 

ODS 

Předseda místní organizace - Ing. Matyáš Charvát 

Koncem roku 2020 došlo ke změně na postu předsedy Místní organizace ODS Mokrá-Horákov a 

Miloslava  Dolanského vystřídal pan Matyáš Charvát. Miloslav Dolanský bude vykonávat funkci 

místopředsedy. Místní organizaci tvoří v současnosti devět členů, z nichž dva jsou zároveň členy 

zastupitelstva - Ing. Kateřina Rubínová, předsedkyně stavební a dopravní komise, a Vladimír Hub, 

který v průběhu roku vystřídal Františka Pejřila.  

 

KDU-ČSL 

Předsedkyně MO KDU-ČSL – Tomáš Koutný 

V zastupitelstvu reprezentuje stranu Ing. Vojtěch Rejnuš. Paní Rotreklová vykonává funkci 

předsedkyně sociální komise.  

 

KSČM 

Předseda ZO KSČM Mokrá-Horákov - Václav Kosík 

Strana od komunálních voleb na podzim roku 2018 nemá ve stávajícím zastupitelstvu zastoupení, 

její členové pravidelně pokládají věnce k pomníku padlých v Mokré i Horákově v den výročí 

osvobození obce na konci 2. sv. války.  

 

ČSSD 

Předseda místní organizace – Miroslav Barták 

Jak už jsem zmiňovala výše, v průběhu roku 2021 zemřel pan Ludislav Harašta a na jeho místo v 

zastupitelstvu nastoupila paní Martina Klinkovská.  

 

Předseda místní organizace ANO 2011 – Martin Urbánek 

Poslanec Martin Urbánek je členem zastupitelstva i rady a také členem redakční rady Zpravodaje. 

 

Spolky a společenské organizace 

 

Skautský oddíl 

Vůdce oddílu Mokrá-Horákov – Jana Kvapilová 

V roce 2021 už vstupovali zdejší skauti do 4. desetiletí fungování oddílu.  

V prvním pololetí 2021 byla činnost oddílu pozastavena až do konce dubna, takže aktivity probíhaly 

online a děti dostávaly úkoly písemnou formou. Úkoly byly zaměřeny na skautskou činnost - 

příroda - tvorba herbáře, pozorování noční oblohy - souhvězdí, vaření. Také měly děti plno výzev - 

fyzického charakteru - krokovýzva, cvičení, zdolávání překážek. Od května se začaly děti scházet 

opět naživo, chystaly se na tábor, četly na schůzkách úryvky z knihy, která je pak doprovázela na 



táboře.  
  

Prázdninový tábor 

Prázdninový tábor se odehrával na chatě Jelenici v údolí Hostěnického potoka. Už v průběhu 

školního roku začali skauti z Mokré-Horákova číst knížku Jaroslava Foglara Hoši od Bobří řeky a 

ve čtení pokračovali i na táboře. Tentokrát se nepřesouvali do starověku nebo jiných galaxií, ale po 

celou dobu tábora plnili bobříky. Celkem jich bylo 13 a všechny se podařilo ulovit jen dvěma 

skautkám. Podnikli taky výpravu na rozhlednu Chocholík.  

 

Nový skautský rok 

V září začal nový skautský rok a zároveň přípravy na přesun do nových prostor v rámci základní 

školy. Prostor je o něco větší než ten dosavadní, ale zároveň je jen pronajatý.  

Koncem září šlo 6 světlušek a vlčat 17km trasu dálkového pochodu A jdem a na konci října se 

jedna skautka účastnila Rádcovského kurzu. Konec kalendářního roku bývá ve znamení příprav na 

Vánoce a roznášení betlémského světla. Už třetí rok po sobě předávali zdejší skauti betlémské 

světlo paní starostce na Sousedském setkání v Horákově před kaplí na návsi. Tentokrát to vyšlo na 

21. prosince.  

 

Otevřeno pro děti, z. s. 

Jak jsem uváděla v zápisu za rok 2019, spolek vznikl na jaře roku 2018 a specializuje se na 

mimoškolní vzdělávání v oblasti výuky angličtiny a outdoorových aktivit. V září 2019 otevřel spolek 

netradiční prostor, kde se mohou nejen jeho členové setkávat - jurtu.  

Po několikaměsíčním uzavření, kdy se členové mohli potkávat jen v online prostoru, se na jaře 2021 

situace vrátila k normálu. V červenci proběhly v jurtě dva příměstské tábory s intenzivní výukou 

angličtiny. První turnus byl určen dětem do 10 let a jeho součástí bylo i vaření guláše v lese či malý 

cyklovýlet.  

Druhý turnus cílil na děti od 12 do 15 let, výuka angličtiny byla ještě intenzivnější a sportovní 

výkony náročnější. Třetí turnus obsadily především děti z Mokré-Horákova.  

Během školního roku spolek pořádá celoroční kurzy angličtiny pro děti. Od září 2021 probíhá v 

jurtě i deskoherní klub pro děti ze základní školy.  

 

Sbor dobrovolných hasičů Mokrá-Horákov 

Starosta – Michal Janků 

Velitel jednotky SDH – Michal Fasura 

V roce 2021 si zdejší hasiči připomínali 120. výročí založení sboru (k založení sboru a jeho historii 

blíže v kapitole historická výročí a ve Zpravodaji 2021/2).  

Vzhledem k tomu, že jarní měsíce poznamenala protikovidová opatření a přes léto se budovala 

nová příjezdová komunikace k hasičce, rozhodlo se vedení SDH Mokrá-Horákov přesunout oslavy 

významného výročí až na rok 2022.  

 

Činnost v roce 2021 

V průběhu roku 2021 vyjížděli zdejší hasiči cca k dvěma desítkám událostí. Nejčastěji se jednalo o 

technickou pomoc, např. odstranění popadaných stromů či čerpání vody. I z těchto důvodů bylo 

nutné přistoupit k doplnění kvalifikace členů jednotky. Zhruba polovina z nich absolvovala v roce 

2021 kurz obsluhy motorových a rozbrušovacích pil. Připravenost zdejších hasičů taky výrazně 

prověřila technická pomoc, kterou poskytli v Moravské Nové Vsi a v Mikulčicích po řádění tornáda. 

V pondělí 18. října zástupci HZS Jihomoravského kraje provedli kontrolu, zda jsou ze strany SDH 

Mokrá-Horákov dodržovány veškeré povinnosti stanovené zákonem. Kontrola proběhla bez 

problémů.   

 

Pomoc při odstraňování následků tornáda 

Ve čtvrtek 24. 6. 2021 v kolem 19. hodiny řádilo na jižní Moravě tornádo. Nejvíce byly zasaženy 

obce mezi Hodonínem a Břeclaví. V pátek 25. června byla do Moravské Nové Vsi povolána i naše 

jednotka. Během zásahu se zrodil nápad pomoci i finančně (k finanční sbírce viz dále). SDH 

Mokrá-Horákov byl povolán do akce na jižní Moravě ještě jednou - 15. 7. 2021 do Mikulčic.  

 

Uctění památky mistra Jana Husa 

Letos se konal 27. ročník akce, kterou připravují zejména zdejší hasiči. Ale letošní průběh byl 

trochu jiný. Vždyť jen pár dní před tím řádilo na jihu Moravy tornádo. Zdejší hasiči se rozhodli 

využít tuto akci k veřejné sbírce, jejíž výtěžek půjde do některé z postižených obcí. Výtěžek sbírky 

včechny překvapil. Podařilo se vybrat 53 tisíc. Po delší úvaze a zhodnocení situace v Moravské 



Nové Vsi bylo rozhodnuto peníze věnovat panu Jaroslavovi.  

 

Požární sport 

V požárním sportu naši obec už delší dobu reprezentuje družstvo ve složení: Škrdla Martin, Kolář 

Pavel, Fasura Michal, Machek Jaroslav, Kříž Tomáš, Machanec Lukáš a Malík Jiří.  

V roce 2021 náš sbor reprezentovali na 10 soutěžích. Zúčastnili se soutěží zařazených do Velké ceny 

okresu Vyškov, Velké ceny Blanenska a zkusili i Žďárskou ligu. Ve vyškovské lize nakonec nebyli 

zařazeni do celkového bodování, protože se nezúčastnili požadovaného počtu závodů. Ve velmi 

silné konkurenci nejlepších týmů ČR a SR na soutěži ve Velkých Hošticích se umístili v první třetině 

žebříčku. Mezi nejlepší výsledky roku lze zařadit vítězství v Ivanovicích. Po dlouhé době naši stáli 

na nejvyšším stupni vítězů. Čas 17:07 je zároveň i rekordem na ivanovické trati.  

 

36. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov 

Už 36. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov proběhl v neděli 5. 

září 2021. Naši tentokrát obsadili 8. místo.  

 

Babický záchranář 

Kromě požárního sportu se členové SDH Mokrá-Horákov účastnili i soutěže s názvem Babický 

záchranář. V soutěži zdejší sbor zastupovali Jan Urbánek a Miroslav Neveselý, kteří skončili 

celkově na 5. místě.  

 

Senior klub Mokrá 

Předsedkyně klubu – paní Marta Hřebíčková 

V roce 2021 fungoval Senior klub Mokrá už 42. rokem. Členové se pravidelně schází každý čtvrtek 

v 15 hodin, v létě až v 17 hodin v budově Základní umělecké školy v Mokré. Svůj program klub 

zveřejňuje na obecních vývěskách. 

V souladu s nařízeními vlády proti šíření covidu byla klubová činnost již na podzim 2020 

pozastavena. Během podzimu a zimy se scházeli jen skalní turisté na pravidelných výšlapech. V 

prvních měsících roku 2021 byly dokonce společné vycházky dočasně zrušeny. Období omezených 

sociálních kontaktů bylo pro seniory jistě velmi obtížné. 

Teprve v červnu se všichni dočkali a i senioři mohli bez omezení do klubu. Nejprve se pustili do 

zanedbané zahrady. Setkání po dlouhé době bylo slavnostní - se zapáleným krbem a opékanými 

klobásami. Na konec června si připravili členové klubu poněkud zvláštní výlet. Z Boru u Skutče se 

část vydala pískovcovým skalním městem a druhá skupina jela přímo na zámek Nové Hrady. Na 

náročnou cestu se vydalo 25 odvážných. Pak následovala prohlídka zámku Nové Hrady a na 

zpáteční cestě ještě zastávka v Muzeu dýmek v Proseči.  

Kromě pravidelných středečních vycházek si zdejší senioři příležitostně zajeli např. i na prohlídku 

Janáčkova divadla do Brna.  

Léto v Klubu seniorů v Mokré se neslo ve znamení příjemných chvil na klubové zahradě, kde si 

opékali špekáčky či uspořádali turnaj v kuželkách. Je víc než jasné, že během léta nemohly v 

programu klubu chybět nejrůznější výlety. Zdejší senioři jsou velmi činorodí a dokážou najít 

zajímavá místa i relativně blízko, o čemž svědčí např. jejich výlet do šlapanického muzea, návštěva 

mlýna pana Svobody v údolí Říčky či exkurze v dílně pana Kopečka v Šumicích, kde vyrábějí 

repliky rakouských kanónů z dob napoleonských válek.  

Z dalších akcí za zmínku stojí zájezd na výstavu Floria v Kroměříži nebo společný výlet s důchodci 

z České televize do Moravské Třebové.  

Před podzimní vlnou koronaviru stihli senioři z Mokré ještě uspořádat vydařené Podzimní 

dostaveníčko.  

Od listopadu se seniorské procházky staly každodenní záležitostí. Nejčastěji se vyráží ze sídliště 

směrem k horákovské hájovně a odtud přes mokrskou myslivnu zpět na sídliště. Sraz bývá v 9 hodin 

a počet zájemců o šestikilometrovou trasu se různí podle toho, kdo má čas nebo jaké je zrovna 

počasí.  

Začátkem prosince byla činnost klubu kvůli zhoršené kovidové situaci pozastavena, ale konec roku 

přece jen v klubu oslavili. Před Vánocemi seniory pozvaly paní Petra Tesařová a Jana Kvapilová 

do jurty, kde měli možnost si vyrobit vánoční přáníčka.  

 

Kurz práce na počítači pro seniory 

Vedení obce Mokrá-Horákov oslovilo zdejší základní školu, zda by byla nápomocna při organizaci 

kurzů práce na počítači pro seniory. Odpověď školy byla kladná, a tak se mohl rozběhnout kurz, 

který se skládal celkem z 10 lekcí, které probíhaly vždy v pondělí dopoledne v nové přístavbě 

základní školy. Kapacita kurzu byla zcela naplněna. Účastníci se seznámili se základními 



dovednostmi práce na počítači a společně se pokusili proniknout i do světa internetu.  

 

Klub důchodců v Horákově 

Předsedkyně – Marie Koutná 

V roce 2021 fungoval Klub důchodců v Horákově už 26. rokem a pravidelné schůzky se 

konaly opět vždy v úterý odpoledne v prostorách klubovny v Domě s pečovatelskou službou 

v Horákově. 

První setkání po koronavirovém omezení se uskutečnilo až 27. dubna 2021. Po tak dlouhé době 

izolace to bylo moc pěkné setkání. Oslava Dne matek ještě proběhla v užším kruhu, ale od 18. 

května už zase začalo jezdit obecní auto na pravidelné nákupy a k lékaři.  

23. června odsloužil v klubu mši tvaroženský farář Pavel Kopeček. Do běžných schůzek klubu se 

vešly i oslavy narozenin a přivítání nových obyvatel Domu s pečovatelskou službou v Horákově.  

V září se v místnosti klubu vyměňovala okna a s úklidem obětavě pomohly paní Drápalová, 

Mikulášková a Zavadilová.  

Koncem října přišel do klubu nový pan farář Roman Strossa a odsloužil zde mši za zemřelé. Znovu 

zavítal zdejší farář do klubu v čase adventu. Koncem roku si seniorky připravily v klubu malou 

vánoční oslavu a při té příležitosti se funkce předsedkyně klubu ze zdravotních důvodů vzdala paní 

Marie Koutná a funkci převzala paní Marie Weberová, obyvatelka Domu s pečovatelskou službou v 

Horákově. Paní Koutná obětavě vykonávala funkci předsedkyně klubu s laskavostí, která je jí 

vlastní, celých deset let a za to jí patří velké poděkování. Přislíbila, že i nadále se bude na akcích 

klubu podílet.  

 

Společenství věřících 

Změny v ustanovení kněží v tvaroženské farnosti 

David Ambrož, farář ve farnosti Tvarožná, byl s platností od 1. 1. 2021 ustanoven farním vikářem 

ve farnosti Blansko. Otec David ve farnosti sice nepůsobil příliš dlouho (od září 2018 do konce 

roku 2020), ale i za tu krátkou dobu si získal přízeň farníků. Měl rád osobní setkání a rád promluvil 

nejen v kostele, ale i např. v mediatéce v Mokré či před kaplí Mitrovských. V době, kdy kvůli 

koronavirové pandemii věřící nemohli navštěvovat kostely, přišel s nápadem mší u Pacherova kříže. 

První lednovou sobotu se s ním setkali starostové obcí, jež spadají do tvaroženské farnosti, na faře 

u dobré kávy, aby mu popřáli vše dobré v novém působišti.  

 

ThDr. Ing. Pavel Kopeček, Th.D., farní vikář ve farnosti u kostela sv. Jakuba v Brně a vedoucí 

Sekce pro liturgii a Sekce pro liturgický prostor a předměty Diecézní liturgické komise, byl s 

platností od 1. 1. 2021 ustanoven farářem ve farnosti Tvarožná (jmenování vedoucím obou sekcí 

Diecézní liturgické komise zůstalo v platnosti). Otec Pavel pochází z Násedlovic poblíž Kyjova a 

jeho cesta ke kněžství nebyla úplně jednoduchá. Nejprve vystudoval Vysoké učení technické v Brně 

a během vysokoškolského studia začala jeho příprava v podzemní církvi. Po listopadu 1989 pak 

nastoupil svoji oficiální cestu ke kněžství. Teologii studoval v Římě a Olomouci. Doktorát získal na 

Papežském liturgickém institutu v Římě na téma moderní sakrální architektury. Kromě samotné 

kněžské služby se věnuje také výuce na Cyrilometodějské teologické fakultě Palackého univerzity v 

Olomouci. Funkci duchovního správce tvaroženské farnosti vykonával do 31. 7. 2021 

 

Bohoslužby ve tvaroženském kostele v době protikoronavirových opatření 

Díky flexibilitě otce Pavla byl v době protikoronavirových opatření zaveden jasný program 

přihlašování na jednotlivé bohoslužby tak, aby počet účastníků nepřesáhl stanovený limit, tedy 30. 

Současně měli farníci možnost sledovat mše online nebo se zúčastňovat nedělní odpolední 

pobožnosti.  

 

Od 1. srpna 2021 působí ve tvaroženské farnosti otec Roman Strossa, který do Tvarožné přišel z 

Batelova a Horní Cerekve.  

 

Tříkrálová sbírka 2021 

V roce 2021 se konal 21. ročník Tříkrálové sbírky. S ohledem na opatření proti šíření kovidu musela 

organizace sbírky doznat podstatných změn. Česká katolická charita, která tuto sbírku organizuje, 

se intenzivně připravovala na možnost online koledování. Nakonec se tato forma stala převažující. 

Online koledování doplnily pokladničky umístěné ve veřejném prostoru. Celkem byly v obci Mokrá-

Horákov rozmístěny 4 pokladničky - před kapličkou v Mokré a v Horákově, před obchodem na 

sídlišti a na obecním úřadě. V sobotu 9. ledna jsme tedy nemohli vidět skupinky koledníků, jak 

chodí dům od domu. Přispěvatelé mohli při platbě na účet zvolit variabilní symbol a díky tomu 

přispět přímo na Oblastní charitu Rajhrad či poslat částku prostřednictvím QR kódu. 



I přes zmíněná omezení se v Mokré-Horákově podařilo vybrat celkem 51 445 Kč. Ve srovnání s 

předcházejícími ročníky je to částka zhruba poloviční, ale i tak patří velké poděkování všem, kteří 

nějakým způsobem přispěli.  

Online sbírka byla nakonec prodloužena do 30. 4. 2021. 

Výtěžek ze sbírky by měl jít na rekonstrukci Domu léčby s hospicem sv. Josefa, na fond individuální 

pomoci potřebným nebo například na odkup 4 kusů automobilů terénních služeb po skončení 

leasingu.   

 

Křížová cesta v Mokré 

V neděli 14. března se u kříže poblíž mokerské myslivny sešlo několik místních věřících, aby 

společně absolvovali symbolickou křížovou cestu. Kromě zdejších dorazili s otcem Pavlem i farníci 

ze Tvarožné. Cesta vedla od myslivny k Pacherovu kříži, kde byla na 14. zastavení zakončena 

závěrečnou modlitbou a poděkováním.  

 

Tradiční mše 

Horákovská mše 

Tradiční pouť se uskutečnila v Horákově dne 9. května. Mši provázelo krásné počasí a zúčastnili se 

jí i  poutníci z okolních i vzdálenějších vesnic. Bohoslužbu sloužil farář Pavel Kopeček a hudbou a 

zpěvem obohatila mši svatou také místní farní schola.  

 

Mariánská pobožnost u kaple Mitrovských 

Týden po horákovské mši zdejší věřící sešli u kaple Mitrovských při mariánské pobožnosti. 

 

Požehnání božích muk na rozhraní čtyř katastrů 

V pondělí 26. července na svátek svaté Anny se v lese poblíž lomu Mokrá konala malá slavnost. 

Pan farář Pavel Kopeček zde požehnal nově opravenou boží muku, která se nachází na rozhraní 

katastrů čtyř obcí: Mokré, Tvarožné, Sivic a Hostěnic. Žehnání kaple byly přítomny i starostky ze 

Sivic, Hostěnic a Mokré-Horákova. Bohužel obrázky, které byly součástí opavené muky, vydržely 

nepoškozené pouze tři dny.  

 

Tradiční mše v Mokré 

Bohužel letošní tradiční mši v Mokré před kaplí Proměnění Páně, která se konala 1. srpna, počasí 

nepřálo. I přes nepřízeň počasí se před kaplí s krásnou květinovou výzdobou sešlo několik desítek 

věřících z Mokré-Horákova i blízkého okolí. Mši vedl tvaroženský farář Pavel Kopeček.  

 

Setkání u obnovené kaple Mitrovských 

V tomto roce uplynulo 15 let od prvního podzimního setkání u obnovené kaple Mitrovských. To 

letošní se konalo za krásné slunné neděle 12. září. Ekumenickou pobožnost, na níž promluvil 

tvaroženský faráž Roman Strossa, opět obohatil zpěvem blažovický sbor, vedený paní Janou 

Bártkovou. Vystoupení blažovických zpěváků a muzikantů je už několik let neodmyslitelnou součástí 

těchto setkání, jejichž duší je paní Radka Mullerová. Ta se každému setkání snaží dát sjednocující 

téma. Za ta léta jsme si připomínali ledacos: péči o přírodu, význam památek a třebas i zvonů, 

děkovali jsme za svobodu, vzpomínali na sv. Zdislavu. Tentokrát bylo setkání svázáno se svatou 

Ludmilou, neboť na letošní rok připadlo 1 100. výročí její smrti.    

 

Netradiční adventní kalendář a Vánoce 2021 u kapličky v Mokré 

Letos přišly mladé maminky z Mokré-Horákova na pěkný nápad v podobě netypického adventního 

kalendáře. Po dobu adventu se každý večer rozsvěcovalo jedno okno v obci, kde se objevilo to 

správné číslo. Plánek domů, kde se okna rozsvítila, byl ke stažení na internetu. Završením celého 

čekání bylo pak překvapení, které si mohly děti vyzvednout 24. prosince před kaplí v Mokré.  

 

Současnost a budoucnost farní louky 

Jak jsem zmiňovala v zápisu za rok 2020, z iniciativy paní starostky a člena obecní rady Oldřicha 

Drápala vznikla na farním pozemku v Horákově provizorní křížová cesta. Začínala u lípy sv. 

Václava a jednotlivá zastavení znázorňovaly cedule s ilustracemi paní Marie Meisnerové, které 

byly doplněny textem k rozjímání. I v roce 2021 se v době před Velikonocemi na farní louce objevilo 

14 zastavení. 

V posledních letech došlo k oživení zájmu o pozemek, který v době 2. světové války zakoupila 

Kostelní jednota Horákov-Mokrá pro stavbu kostela a hřbitova (blíže v kapitole Z historických 

zajímavostí). Už v roce 2018 bylo rozhodnuto, že zde bude u příležitosti stého výročí vzniku 

vysazena lípa sv. Václava. Od prosince 2020 do konce února 2021 probíhala ve farním společenství 



anketa, jejímž cílem bylo zjistit, jak se farníci dívají na možnost případného využití pozemku.  

V anketě byla vybrána varianta vytvoření odpočinkového místa s křížovou cestou a případně živou 

kaplí vysázenou ze stomů. Součástí návrhu byla i multifunkčí stavba - farní dům se zázemím. 

Realizaci by předcházela studie, která by byla projednána s dotčenými orgány a která by se mohla 

stát podkladem projektu.  

 

Archeologické výzkumy nejen na katastru naší obce 

Každoročně se v souvislosti se stavebním ruchem v obci setkáváme s novými archeologickými 

nálezy. Ty z roku 2021 však nevedly k novým zásadnějším poznatkům. Velkoplošný odkryv v trati 

Úzké, kde se připravuje v rámci developerského projektu výstavba terasového domu, prokázal, že 

tudy v geologické minulosti protékal neznámý říční paleotok s řečištěm širokým místy až 30 metrů. 

Další podobný zaniklý říční útvar byl zachycen také na Dlouhých kopaninách.  

 

Kulturní dění v obci 

 

Historická výročí 

650. výročí první písemné zmínky o Horákovu 

V loňském roce jsme si připomínali 670. výročí první písemné zmínky o Mokré. První zmínku o 

Horákovu najdeme v Moravských zemských deskách o 21 let později, tedy v roce 1371. Jedná se o 

zápis následujícího znění: rytíř Petr Goblin dal Horákov a díl Kobylnic paní Markétě, manželce 

Pavla z Prahy, která byla poručnicí synů Konráda Goblina a Pavla z Prahy. 

Znovu je Horákov v zemských deskách zmiňován až o více než sto let později, a to roku 1482, k 

němuž se vztahuje text: Alena z Kosova přijímá na své věno, na sto hřiven, které má na Horákově, 

Elšku z Kosova a Martu z Kateřinic. 

 

140 let kostela ve Tvarožné 

O víkendu 9.–10. října si zdejší farníci v kostele sv. Mikuláše připomněli 140. výročí od jeho 

posvěcení. Sobotní večer byl příležitostí ke ztišení a modlitbě, k pokloně a díkům. Možnost adorovat 

byla do pozdních nočních hodin. Hlavní slavnost proběhla v neděli odpoledne a byla sloužena za 

budovatele chrámu, za všechny kněze z této farnosti, za živé a zemřelé farníky. Pozvání na oslavu 

přijali bývalí tvaroženští faráři: Josef Rybecký, Roman Frič a Jiří Brtník. Hlavním celebrantem mše 

byl o. Pavel Šenkyřík, rodák z Velatic. Kazání vedl současný farář Roman Strossa. V homilii 

připomněl krátce nejen historii kostela, zásluhy faráře Václava Kosmáka a hraběte Egberta 

Belcrediho, ale i důležitost všech nejmenovaných, kdo se na stavbě a výzdobě kostela podíleli. 

Přečetl odkaz faráře Kosmáka z báně kostela získaný při opravách věže a střechy kostela. Otec 

Strossa zdůraznil, jakým milníkem pro naši farnost stavba kostela je. Liturgii doplnil zpěvem 

chrámový sbor. Po mši svaté bylo pro účastníky slavnosti připraveno před kostelem bohaté 

občerstvení. 

Původní gotický kostel zde stál již v polovině 14. století a byl zasvěcen sv. Mikuláši. Neověřené 

zprávy hovoří, že na tomto místě stál dříve kostel ve stylu románském. Postupně chátral, a proto v 

průběhu 17. století docházelo k větším opravám. Kostel však velmi utrpěl v průběhu bitvy u 

Slavkova r. 1805, proto postupem času bylo rozhodnuto, že stará budova kostela bude stržena a 

postaví se kostel nový. Bylo jasné, že pro tuto stavbu je potřeba najít nejen schopného kněze, ale i 

organizátora. A tak na přímluvu u líšeňského hraběte Egberta Belcrediho získává stálé místo ve 

Tvarožné farář Václav Kosmák. Úkolu přípravy stavby se tedy ujímá. Díky obětavosti a nezištnosti 

všech farníků a za velkého finančního přispění hraběte Belcrediho a dalších významnějších či 

drobnějších dárců byl na původním místě postaven chrám nový, v pseudogotickém slohu. Honoráře 

mnohých osobností, podílejících se na stavbě či výzdobě, byly pouze na pokrytí nákladů. Se stavbou 

se začalo na jaře 1880 a již 9. října 1881 byl nový kostel posvěcen. Slavnosti svěcení se zúčastnil i 

Leoš Janáček, který řídil starobrněnský pěvecký sbor.  

 

120. založení Sboru dobrovolných hasičů v Mokré 

Z dalších důležitých výročí za zmínku stojí 120. výročí založení Sboru dobrovolných hasičů v 

Mokré.  

Za datum založení sboru lze považovat leden roku 1901. Bezprostředním podnětem k založení sboru 

se staly dva požáry, k nimž došlo v prosinci roku 1900. Patrně se v obou případech jednalo o 

žhářský útok. K tomu prvnímu došlo 23. prosince a důsledkem bylo úplné zničení chalupy Jakuba 

Patáka. Jen o tři dny později (26. prosince) žhář zaútočil znovu a tentokrát lehla popelem stavení 

Jana Možného a Aloise Šmerdy. 

Při druhém z požárů účinně vypomáhalo osm členů Sboru dobrovolných hasičů z Líšně. Jen díky 

jejich pomoci se požár nerozšířil v uličce, kde byly všechny domky kryty doškem.  



Za podpory líšeňských hasičů se 20 mužů z Mokré odhodlalo vytvořit vlastní sbor. Velitelem se stal 

nadučitel Karel Neubauer. Obec, která měla tehdy 86 čísel, zakoupila stříkačku taženou koňmi za 

1520 korun, ruční stříkačku za 700 korun, obleky, sekyry a přilby.  

Příprava probíhala každou neděli a celkem se uskutečnilo 24 letních a 8 zimních cvičení.  

Dne 29. června 1901 proběhla slavnost svěcení stříkačky současně se svěcením sochy sv. Jana, 

která byla postavena u nově upraveného rybníčku. Kmotrou byla paní Marie Zouharová. Stříkačka 

byla uskladněna u starosty Rudolfa Patáka až do roku 1905, kdy bylo postaveno hasičské skladiště 

(dnes budova vinotéky).  

 

30 let od vydání prvního čísla Zpravodaje 

První číslo Zpravodaje obce Mokrá-Horákov vyšlo v lednu roku 1991. Iniciátorem byl pan Jiří 

Menšík, který už v roce 1990 předložil obecnímu zastupitelstvu návrh na vydávání pravidelných 

obecních novin. Následovala žádost na okresní úřad, který vydávání schválil za podmínky, že mu 

bude vždy dopředu předloženo hotové číslo. K panu Menšíkovi se ještě přidal pan František Pejřil, 

pozdější starosta obce. První čísla se psala na běžném psacím stroji a tiskla v cementárně v počtu 

800 a později 1000 kusů. Zpravodaje roznášeli do domácností přímo členové zastupitelstva. 

Postupně rostl počet rubrik, přibyly i obrázky. Teprve později obec přešla na větší formát a barevný 

tisk. Návrhy na zpoplatnění časopisu byly zavrženy. Roku 2009 pan František Peřil vydal výbor z 

článků ve Zpravodaji knižně pod názvem Mokrá-Horákov na přelomu tisíciletí.  

 

25 let od udělení znaku a praporu obci Mokrá-Horákov 

Základem návrhu obecního znaku se staly dochované otisky historických pečetí. Uvnitř mokrské 

pečetě byl zkřížený klíč a meč, což odkazovalo na svatopetrskou kapitulu, dřívějšího majitele obce. 

Jádro horákovské pečetě tvořila sekyra s žaludy, patrně odkaz na horákovské lesy. 

Návrh musel nejprve projednat podvýbor pro heraldiku výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež 

a tělovýchovu Poslanecké sněmovny a na základě doporučení pak mohl být znak a prapor udělen. 

Stalo se tak v lednu 1996 rozhodnutím tehdejšího předsedy Poslanecké sněmovny Parlamentu 

České republiky PhDr. Milana Uhdeho.  

V dopise z 31. ledna 1996, který dr. Uhde adresoval tehdejšímu starostovi Mokré-Horákova 

Františku Pejřilovi, je uvedeno, že znak má tvar modrého štítu se zúženým stříbrným břevnem a je 

rozdělen do dvou částí. Nahoře se nachází zkřížený stříbrný klíč se stříbrným mečem se zlatou 

rukojetí a dole stříbrná sekyra se zlatým topůrkem provázená dvěma zlatými žaludy. List praporu 

tvoří tři vodorovné pruhy: modrý, bílý, modrý v poměru 3:1:3. Poměr šířky k délce listu je 2:3.  

 

Z posledních 30 let bychom je možné připomenout některé ze zajímavých akcí: 

1991 - dáno do provozu nové zdravotní středisko  

1996 - zbudován spojovací chodník mezi Mokrou a Horákovem, dokončení plynofikace obce, 

rekonstrukce kaple Proměnění Páně 

2001 - zprovoznění Domu s pečovatelskou službou v Horákově, výstavba nových fotbalových šaten 

a nové hasičské zbrojnice v suterénu bývalé uhelné kotelny 

2006 - obecní knihovna zahájila svůj provoz v nových prostorách 

2011 - přístavba mateřské školy v Mokré, demolice hasičské zbrojnice v Horákově 

2016 - rekonstrukce hřiště vedle Základní školy Mokrá-Horákov 

 

Zajímavosti nejen z historie obce, popř. regionu 

 

Kostelní jednota Horákov-Mokrá 

Vznik jednoty 

Ustavující schůze Kostelní jednoty Horákov-Mokrá se konala 20. září 1936 v hostinci pana 

Dvořáčka v Horákově. Této schůze se účastnil tvaroženský farář Antonín Strachškrába, který také 

v úvodu vysvětlil účel vzniku kostelní jednoty. Poukázal na fakt, že už v roce 1911 věnoval na stavbu 

kostela v Horákově značný obnos farář František Neveselý, horákovský rodák. Dalším, kdo věnoval 

velké finanční prostředky na tento účel, byl František Možný, rolník z Horákova. V roce 1936 činil 

základní kapitál cca 100 000 Kč. 

Po přečtení stanov následoval zápis členů. Jednota získala 4 čestné členy, kteří do pokladny 

jednoty přispívali ročně 1000, popř. 500 Kč (farář Antonín Strachškrába – 1000 Kč, Rudolf 

Vaňáček – 500 Kč, Božena Valehrachová – 500 Kč a Karel Kosík – 500 Kč). 

Další 4 zakládající členové se zavázali jednotě poskytovat 100 Kč ročně: Emil Drbošal, Jan 

Vaňáček, Jan Hromek a Melichar Šmerda. 25 řádných členů platilo roční příspěvek 10 Kč. Prvním 

předsedou Kostelní jednoty Horákov-Mokrá byl zvolen Karel Kosík z Horákova. Výbor se scházel 

vždy první neděli v měsíci, střídavě v Mokré u pana Rudolfa Vaňáčka a v Horákově u pana Karla 



Kosíka. Jednota nechala vyrobit 2 exempláře razítka a cca 100 legitimací. 

První valné hromady Jednoty v květnu roku 1937 se účastnilo asi 80 lidí a její základna se rozrostla 

o 38 členů. Valná hromada rozhodla o zaslání žádosti Obecnímu úřadu Horákov o odprodej 

obecního pozemku vhodného pro stavbu kostela.  

 

První kroky ke stavbě kostela 

Už počátkem července 1937 měl výbor k dispozici kladné vyjádření Obecní rady Horákov, která 

souhlasila s odprodejem 2 měřic polí v Líchách, 2 Kč za 1 metr čtvereční, což by celkem činilo asi 

8000 Kč. Farář Strachškrába sepsal žádost o povolení vybírání peněžitých darů na stavbu kostela v 

Horákově po okolních vesnicích. Žádost byla adresována Okresní politické správě. Pan Oldřich 

Kameník byl pověřen jednáním s architektem Richtrem o zhotovení plánů ke stavbě kostela. 

Po další úvaze výbor jednoty rozhodl, že požádá Obecní úřad v Horákově o odprodej dalších dvou 

měřic pozemků v Líchách, kterých by bylo použito ke stavbě hřbitova, popř. fary. Dále výbor 

požádal brněnskou kapitulu o uvolnění peněz uložených na stavbu kostela. Na návrh člena výboru 

Josefa Pejřila nechala jednota vyrobit cihly na stavbu chrámu, které by se rozprodávaly, a tím by 

výbor získal další finanční prostředky. Pan Možný přislíbil částku 60 000 Kč. Výbor také požádal 

hraběte Mitrovského o poskytnutí dřeva na stavbu a ředitele kapitulního statku v Podolí o stavební 

materiál. Vzhledem k pohnuté předváleční době nebyly sbírky příliš úspěšné. 

Pozn. V archivu tvaroženské farnosti se dochoval plakátek či letáček nazvaný Prosba o dárek na 

stavbu kostela. Letáček je z 31. července 1938 a za Kostelní jednotu Mokrá-Horákov ho podepsali: 

Antonín Strachškrába, biskupský a konsistorní rada a farář ve Tvarožné, Karel Kosík, předseda 

jednoty a její jednatel Rudolf Vaňáček. V prosbě se uvádí: „Víme, že jste zaplavováni podobnými 

žádostmi, posuďte však důvody: Horákov a Mokrá jsou vzdáleny 6–7 km od farního kostela ve 

Tvarožné. Při špatném počasí není nám možno zúčastniti se služeb Božích a lid si tím odvyká od 

plnění svých povinností náboženských a propadá nevěře. Vždyť je to téměř předměstí Brna a lid, 

převážnou většinou tovární dělníci, kteří by potřebovali stálého upevňování ve víře. Lid je zde 

chudý…“ 

 

Jednota v době války - koupě pozemku 

V březnu 1939 už měla Jednota 95 členů. Potřebné náklady na zahájení stavby chrámu se tehdy 

odhadovaly na 300 000 Kč. Po vzniku Protektorátu Čechy a Morava měly veškeré spolky povinnost 

ohlásit svoji činnost nadřízeným úřadů. Vedení kostelní jednoty se domnívalo, že se to týká jen 

spolků politického charakteru, a tudíž povinnost nesplnilo. V důsledku toho byla její činnost 

přerušena a na základě žádosti pak na podzim roku 1939 obnovena.  Začátkem listopadu 1939 se 

konala znovuustavující schůze. Předseda i členové výboru zůstali vesměs titíž. Ještě na jaře 1940 

nebyla vyřízena koupě pozemku pro stavbu chrámu a Obecní úřad v Horákově si kladl podmínku, 

aby společným nákladem jednoty a obou obcí byly vybudovány přístupové cesty z Mokré a 

Horákova ke stavebnímu místu. Obecní zastupitelstvo Mokré tento požadavek zamítlo a přislíbilo, 

že pokud se bude chrám stavět na katastru Mokré, poskytne bezplatně stavební místo a zdarma 

vybuduje i přístupovou cestu.  

Na jaře 1940 se počet členů opět rozrostl o 37, o dva roky později dokonce o 128 členů a konečně 

se podařilo dosáhnout dohody ohledně prodeje pozemku na stavbu kostela. Obec Horákov prodala 

pozemek o výměře 82 arů a 89 metrů čtverečních na stavbu chrámu a parcelu o výměře 44 arů a 84 

metrů čtverečních darovala na zřízení hřbitova. Politická situace znemožnila další fungování 

jednoty během válečných let, takže od konce roku 1943 až do února 1946 se nekonala žádná schůze 

ani valná hromada jednoty.  

 

Fungování jednoty po 2. světové válce 

Ke konci února 1946 činil vázaný vklad u Spořitelního a záložního spolku ve Tvarožné cca 23 tis. 

Kčs. Obnovení činnosti jednoty inicioval nový farář Josef Soukup. V archivu se dochoval  plakátek 

z roku 1946. Tentokrát je výzva „Katolíkům v Mokré!“ podepsána farářem Josefem Soukupem. 

V textu se dočteme: „ Před 35 lety vznikla snaha o postavení kostela pro Horákov a Mokrou. A 

výsledek? Dosud takřka žádný. Chyběla svornost, zájem a svaté nadšení… I u nás po strašné válce 

přišla doba pokoje…Odložte nesvornost a nezájem a přihlaste se všichni bez rozdílu politického 

přesvědčení a spolkové příslušnosti do Kostelní jednoty. Členem může být každá osoba od 14 roků. 

Roční příspěvek člena řádného 10 Kč, zakládajícího 100 Kč a čestného aspoň 500 Kčs. Chudobní 

nemají povinnost příspěvek složiti, stačí jejich zájem a modlitby!  

V neděli dne 24. února 1946 odpoledne o 3. hodině v sále u Dvořáčků v Horákově na výroční 

schůzi jednoty se dozvíte více. Srdečně vás zveme…“ 

Podobně jako v předcházejících letech tvořilo výbor jednoty 12 členů, 6 z Mokré a 6 z Horákova. 

Jen za 1. pololetí roku 1947 se zvýšil kapitál jednoty o 22 216 Kčs a došlo také k výraznému 



nárůstu počtu členů. K 30. březnu 1946 měla jednota 428 členů a její jmění činilo 53 670 Kčs, 

vázaný vklad a cenné papíry 55 000 Kčs.  

V dubnu 1947 se hrálo divadelní představení s názvem „Pod pláštěm Marie Panny“, které přineslo 

do pokladny jednoty 7 354 Kčs.  

 

Konkrétní kroky ke stavbě kostela a hřbitova 

Ještě v roce 1947 byla vyplacena záloha arch. Richterovi na vypracování projektu. Na podzim 1947 

se architekt zúčastnil prohlídky lomu ve Tvarožné, odkud se měl lámat kámen na stavbu kostela, a 

vytýčil staveniště o šířce 14 metrů a délce 30 metrů. Místní národní výbor v Horákově zadal 

vypracování projektu hřbitova a spojující silnice Mokrá–Horákov.  

Dokonce se začalo s lámáním kamene ve Tvarožné a jednota zažádala Lesní správu v Mokré o 

dodání dřeva na přípravné práce na stavbě chrámu. Singularisté ze Tvarožné (členové družstva, 

které se stará o správu lesa) požadovali poplatek 3 koruny za 1 m3 vytěženého kamene s tím, že 

celkový poplatek dají na stavbu kostela. Pan J. Paulík z Mokré daroval jednotě 15 fůr kamene.  

Farář Soukup důrazně upozorňoval na opatrný postup při zadávání projektu hřbitova, zda by byl 

chápán jako církevní, nebo obecní. 

Někdy na podzim roku 1947 došlo i k vytýčení přístupových cest od Mokré (přístupová cesta přes 

Mezírku si vynutila zpevnění mostu) a od Horákova.  

Na přelomu února a března se ještě hrála 2 divadelní představení, jejich výtěžek byl určen na 

stavbu. Poslední zápis z jednání výboru Kostelní jednoty je z dubna 1948. 

 

Výroba originálních per z kaseinu 

Pan Marek Najvar z Mokré se ve volných chvílích věnuje velmi zajímavému koníčku. Vyrábí krásná 

plnicí a kuličková pera z velmi specifického materiálu, kterým je barvený kasein. Jedná se o 

přírodní látku, která se vyrábí z mléčného tvarohu a syrovátky smíchané se syřidlem. Dnes už se 

tento materiál téměř nevyrábí. Pan Najvar používá kasein, jenž pochází ze zásob anglické firmy 

Conway Stewart.  

Svůj dětský zájem o minerály později povýšil na úplně jinou úroveň. Absolvoval kurz na broušení 

drahých kamenů v Turnově a věnoval se i teorii zlatnické výroby. Od roku 2016 se věnuje výrobě 

psacích per. Začínal s dřevěnými pery a přes akrylátové se dostal právě ke kaseinovým. Pera jsou 

naprosto originální a mají nezaměnitelný lesk.  

 

Činnost obecní knihovny 

Knihovnice - Ivana Brzobohatá 

V roce 2021 registrovala knihovna 321 čtenářů, 77 % (248) tvořily ženy, 22 % (72) muži a děti do 

15 let jsou zastoupeny 31 % (99). Nejpočetněji jsou zastoupeny věkové kategorie 30–39 let a 40–49 

let, pět čtenářů je ve věku nad 80 let. 

Knihovna měla k 31. 12. 2021 13 080 svazků a odebírala 26 titulů periodik, z toho 6 pro děti a 

mládež. V průběhu roku do knihovního fondu přibylo 382 knih pořízených z rozpočtu obce nebo 

darů občanů.  

 

Výměnný fond 

Od roku 2017 je obecní knihovna střediskem výměnného fondu pro blízké okolní neprofesionální 

knihovny. Knihy jsou pořizovány nadřízenou regionální knihovnou v Kuřimi a Obecní knihovna 

Mokrá-Horákov zprostředkovává výpůjčky dvaceti okolním neprofesionálním knihovnám. 

V roce 2021 si takto knihovny půjčily 1 701 svazků. 

Obecní knihovna Mokrá-Horákov si z výměnného fondu vypůjčila 57 knih. 

 

Nový knihovní řád a změna otevírací doby 

Začátkem roku 2021 vstoupil v platnost nový knihovní řád, poplatek pro dospělé čtenáře se zvýšil 

na 100 Kč ročně. V průběhu roku došlo k omezení otevírací doby knihovny ze čtyř na dva dny v 

týdnu 

od 1. 12. 2021 byla otevírací doba pro čtenáře opět upravena – pondělí 9–12, 14–18 hod., středa, 

pátek 14–18 hod. 

 

Knihovna v době pandemie 

Ke konci roku 2020 došlo k opětovnému uzavření knihoven z důvodu pandemie covidu. V té době 

mohli čtenáři využívat výdejní okénko, popř. fungovala individuální domluva. V rozvolněném 

režimu byl vstup povolen pouze s rouškou/respirátorem a v knihovně mohlo být v jednu chvíli 

maximálně 11 osob.  
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Czechpoint 

Od dubna 2016 je v knihovně zřízena pobočka informačního systému veřejné správy – Czechpoint. 

Z důvodu střetu zájmu vedoucí knihovny a zastupitelky obce byl provoz v červnu 2021 ukončen. 

 
Pasování na čtenáře 

Obecní knihovna Mokrá-Horákov se už řadu let zapojuje do projektu s názvem Knížka pro prvňáka.   

V roce 2021 se knížkou pro prvňáka stal První školní výlet od spisovatelky Michaely Fišarové a 

ilustrátorky Anety Žabkové. Na začátku června bylo na čtenáře pasováno 46 dětí. 

 

Knižní bazar na podporu keňského studenta Vincenta Opundy 

Již čtvrtým rokem knihovna pořádala knižní bazar na podporu adopce na dálku. A jako každý rok 

se na akci podílel žákovský parlament a opět se podařilo vybrat částku, která velkou měrou pokryla 

náklady na Vincentova středoškolská studia. 

 

Dotace 

V prosinci 2020 obec opětovně požádala o dotaci na nový knihovní systém Tritius, nové webové 

stránky knihovny a router pro kvalitnější internetové připojení. Na třetí pokus nakonec dotace z 

ministerstva kultury vyšla. 

 

Jižní Morava čte  

V roce 2021 se obecní knihovna zapojila do už šestého ročníku soutěže Jižní Morava čte, kterou 

pořádá Moravská zemská knihovna s jihomoravskými knihovnami za podpory Jihomoravského 

kraje. Cílem soutěže je především podpora čtenářství u dětí a mládeže.  

Mokrá-Horákov získala druhé místo ve výtvarné kategorii pro mateřské školy díky paní učitelce 

Musilové a dětem ze třídy šnečků. Na zadané téma "Teď to vidím jinak" děti vytvořily nápadité 

Kolo štěstí, které si zájemci mohli prohlédnout v prostorách knihovny.  
 

Princip Baťa a další výstavy 

Jak bylo uvedeno v zápisu za rok 2020, v lednu se v prostorách víceúčelového sálu konala 

slavnostní vernisáž k výstavě kreseb a grafiky Lubomíra Kosa, studenta 3. ročníku Střední grafické 

školy a designu v Brně, obor ilustrace. Samotná výstava vedla k nápadu, zda by Luboš nevytvořil 

kalendář pro rok 2021. Nápad se podařilo dotáhnout do zdárného konce a kalendář a kresby z něj 

se pak staly základem malé publikace s názvem Cestou necestou obcí Mokrá-Horákov. V rámci 

knížky vytvořil Luboš návrhy pro několik zajímavých tras v samotné obci i jejím blízkém okolí.  

Ani v roce 2021 Luboš nezahálel a připravil novou publikaci s názvem Princip Baťa. Obyvatelé 

Mokré-Horákova si pak mohli výstavu kreseb z této knížky prohlédnout v obecní knihovně od 

listopadu.  

Z dalších výstav bychom mohli zmínit výstavu Za okny, která představila práce žáků základní školy 

na téma stromy. V knihovně byly ke zhlédnutí také návrhy na přebudování objektu bývalé drogerie v 

Mokré a na revitalizaci "náměstíčka" (k tomu v zápisu již dříve).  

 

Besedy pro MŠ, ZŠ  

I v pandemií ovlivněném roce 2021 se paní knihovnici podařilo uskutečnit několik besed se čtenáři 

(např. besedu s ilustrátorem Adolfem Dufkem pro děti z MŠ Mokrá a Hostěnice či besedy pro 4. a 

5. ročníky ZŠ).  

 

Informační, kulturní a komunitní centrum 

Rada obce se už delší dobu zabývala využitím prostoru knihovny a mediatéky pro co nejširší 

veřejnost. Jejím cílem je vytvořit v mediatéce fungující informační, kulturní a komunitní centrum.  

Rada novou koncepci zdůvodňuje potřebami rozrůstající se obce. 

Nová knihovna byla v Mokré otevřena před 15 lety. Bohužel v posledních letech poněkud klesá 

počet registrovaných čtenářů, výpůjček i celková návštěvnost knihovny. Je však potřeba říci, že na 

tomto trendu se podepsaly i dva poslední roky poznamenané pandemií covidu 19. Na druhé straně 

náklady na provoz knihovny, a tedy i na jednotlivé čtenáře stoupají. Proto rada obce hledala další 

možnosti využití celého prostoru mediatéky a rozhodla o omezení otevírací doby knihovny. Chce je 

doplnit fungováním informačního kulturního a komunitního centra a znovuotevřením Czech 

POINTu. 

Vize jsou následující: 

Informační centrum  

• CZECH POINT, vidimace, legalizace, kopírování, veřejný internet  

• informovanost občanů - propagace obce a regionu, informační letáky, mapy, prodej 
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upomínkových předmětů, turistických vizitek, aktualizace webových stránek... 

Kulturní centrum  

• organizační zajištění, koordinace a propagace kulturních akcí v obci, mediatéce a kulturním domě 

(koncerty, divadla, výstavy, vernisáže, kino, přednášky, prezentace)  

• zaštítění pronájmů společenských prostor v obci  

Komunitní centrum  

• např. poskytování sociálního poradenství a různých služeb přímo v místě či v terénu s důrazem na 

řešení nepříznivé sociální situace  

• hodiny pro občany - pomoc při vypisování formulářů, pomoc při práci na PC, hledání informací v 

sociální oblasti, zprostředkování poskytování těchto služeb odbornými organizacemi, zejména 

starším lidem či jejich rodinným příslušníkům pomáhat při kontaktu s úřady, popř. organizacemi  

• spolupráce s charitativními organizacemi (Charita Rajhrad - půjčování kompenzačních 

pomůcek), podpora při zajištění domácí zdravotní péče (Sanus a jiné organizace pro pomoc 

potřebným)  
 

Využití víceúčelového sálu 

Pravidelné využití sálu (v době bez protikovidových opatření) 

I v roce 2021 byla vytíženost víceúčelového sálu poměrně vysoká. S výjimkou období, kdy platila 

vládní protiepidemická opatření, probíhalo v prostorách sálu téměř každý den nějaké cvičení, v 

pondělí Krav Maga, v úterý pilates, ve čtvrtek powerjoga i Krav Maga a v pátek zde cvičily děti v 

rámci Klubíku. Ve středu se konaly pravidelné mše a poslední úterý v měsíci v sále fungovala 

mobilní kancelář Zdravotní pojišťovny ministerstva vnitra.  
 

Jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov ve víceúčelovém sále 

Kromě pravidelného cvičení se v sále uskutečnila tři jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov, 

neboť tyto prostory lépe vyhovovaly protiepidemickým požadavkům než zasedací místnost v budově 

obecního úřadu.  
 

Valná hromada Svazku pro vodovody a kanalizace Šlapanicko 

17. června probíhala ve víceúčelovém sále valná hromada Svazku pro vodovody a kanalizace 

Šlapanicko. 
 

Vítání občánků 

Vítání občánků se v roce 2021 uskutečnilo pouze jednou, a to v jarním termínu koncem června.  

 

Turnaj v Go 

4. a 5. září se ve víceúčelovém sále mediatéky v Mokré uskutečnil turnaj ve hře Go, která je 

považována za nejstarší deskovou hru na světě. Organizátory turnaje byli bratři Deferovi z 

Horákova, Gabriela Vlad a brněnská So ImbaKlub. Na turnaj přijelo celkem 32 hláčů z Česka, 

Rakouska, maďarska, Německa, Polska a Srbska.  
 

Výstava ovoce, zeleniny a výrobků Klubu seniorů a Dýňohraní 

Ve dnech 25. a 26. září probíhala ve víceúčelovém sále mediatéky výstava ovoce, zeleniny, květin a 

bylinek. Výstavu výpěstků (převážně členů místního Českého zahrádkářského svazu) doplnily i 

výrobky členů Klubu seniorů, např. pletené košíky, háčkované prostírání či dřevěné dlabané misky. 

Výstavu navštívily i děti z mateřské školky a přišly i další děti, které se účastnily Dýňohraní, jež 

pořádal ve stejné době Klub přátel kultury v obci Mokrá-Horákov.  

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR  

Ve dnech 8.–9. října posloužil sál jako jedna ze tří volebních místností na katastru obce při volbách 

do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. 
 

Knižní bazar a Podzimní bazárek 

V první polovině října se v sále konaly dvě akce - jednak Knižní bazar, jednak Podzimní bazárek 

dětského oblečení, hraček, sportovních potřeb... 
 

Prodejní výstava patchworku 

V sobotu 4. prosince 2021 mohli do víceúčelového sálu zavítat obdivovatelé patchworku. Na 

prodejní výstavu je pozvaly paní Jana Kvapilová a Jindřiška Spieglová, obě obyvatelky Mokré-

Horákova, které se dlouhodobě věnují právě patchworku. K vidění byly nejen krásné deky, polštáře, 

běhouny, kabelky, penály, ale i úžasná vánoční přání.  
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Přednášky ve víceúčelovém sále 

Vaše zdraví hraje o čas 

V pátek 10. 9. 2021 v 17 hodin se v sále mediatéky uskutečnila velice zajímavá přednáška o 

prevenci a základních samovyšetřovacích metodách (prsou, varlat, prostaty, střeva a slinivky 

břišní). Dvě nadšené sympatické a milé sestřičky z Masarykova onkologického ústavu Brno se 

snažily laické veřejnosti vysvětlit důležitost preventivní péče, její možnosti. Neomezily se jen na 

teorii, ale snažily se ukazovat i názorné příklady na maketě prsou.  Bohužel účast ze strany občanů 

byla velice malá.  
 

Jak na pubertu u dětí 

V pondělí 18. října v podvečer se zcela zaplnil přednáškový sál obecní knihovny, neboť zde 

probíhala přednáška známého rodinného terapeuta a speciálního pedagoga Jiřího Haldy, který se 

zaměřuje na poruchy chování u dětí, výchovu a rodinné vztahy. Přednáška Jiřího Haldy byla 

zaměřena na téma puberty a prepuberty. Přednáška, která konfrontovala nejen rodičovské 

zkušenosti, ale i vzpomínky na vlastní dospívání, byla vřele přijata a panu Haldovi se dostalo 

zaslouženého potlesku.  
 

Vytíženost Kulturního domu v Horákově 

Vzhledem k protiepidemickým opatřením byl Kulturní dům v Horákově vytížen až zhruba od 

poloviny roku. Od června do konce října 2021 se v kulturním domě konalo šest soukromých akcí. 

Koncem školního roku zde proběhlo jednání Společenství vlastníků bytových jednotek a v říjnu 

schůze Sboru dobrovolných hasičů a Klubu vojáků v záloze. V první polovině října se zde také 

konalo tradiční setkání bývalých zaměstanců Českomoravského cementu, závodu Mokrá, železniční 

vlečky a společnosti Carmeuse.  
 

 

Další kulturní a společenské akce 

Krojované hody 

Už v roce 2020 jsem v zápisu zmiňovala, že vzhledem k pandemii se Májové hody neuskutečnily, a 

tak první zářijovou sobotu procházel obcí za doprovodu kapely Ištvánci krojovaný průvod 

sestávající povětšinou z žen a dětí. Obdobná situace se opakovala i o rok později. Poslední 

srpnovou sobotu byly ve 14 hodin před restaurací U Zbojníka zahájeny Krojované hody. Kolem půl 

třetí odpoledne se průvod vydal obcí. Tentokrát se hodů účastnilo celkem 17 žen a dívek, 7 dětí, 3 

policajti a 3 sklepníci. V 18 hodin proběhlo slavnostní zakončení průvodu před kaplí v Horákově a 

zhruba o hodinu a půl později už byla zahájena taneční zábava před restaurací U Zbojníka. Ke 

zdárnému průběhu akce jistě napomohla i celá řada sponzorů, kterých bychom napočítali skoro 

čtyři desítky.  
 

Vystoupení cimbálové muziky Sylván 

Akce se konala 18. září pod širým nebem a počasí vyšlo na jedničku. Už v pátek odpoledne obecní 

pracovní četa připravila stoly a lavice na prostranství před kapličkou v Horákově. Vinotéka Za 

Kapličkou se postarala o degustaci vín a ochutnávku letošního čerstvého burčáku a Café Mezi 

Stromy o něco dobrého k snědku. Zpívalo se a tančilo až do 19 hodin, kdy celou akci symbolicky 

ukončil zvon kapličky.  
 

Svatby 

Svateb se v roce 2021 odehrálo v obci hned několik, dvě před kaplí Mitrovských, dvě v mediatéce a 

jedna na soukromém pozemku.  
 

Zpravodaj 

Soutěž Radniční listy  

Spolek Kvalikom (kvalita komunikace) vyhlásil pod záštitou Ministerstva pro místní rozvoj ČR v 

roce 2021 druhý ročník soutěže Radniční listy roku. Soutěžilo se ve třech kategoriích: 1. města nad 

10 tisíc obyvatel, 2. města od 2 do 10 tisíc obyvatel, 3. malé obce do 2 000 obyvatel.  

Hodnocení probíhalo podle 10 kritérií, zahrnujících mimo jiné grafické zpracování, kvalitu textů, 

fotografií, obálky, obsahovou rozmanitost, praktičnost, edukativnost či přiměřenost politického 

obsahu. 

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov zabodoval a v krajském kole soutěže obsadil ve své kategorii 

krásné 3. místo.  

Zpravodaj v roce 2021 vyšel 4x a jeho rozsah se pohyboval kolem 50 stran. Náklad se v průběhu 

roku zvýšil z 1 150 výtisků na 1 180.  
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Propagace obce 

Případy (nejen) tvaroženských četníků 

Obec Tvarožná vydala ke 100. výročí zřízení místní četnické stanice knihu kronikáře Františka 

Kopeckého s názvem „PŘÍBĚHY (NEJEN) TVAROŽENSKÝCH ČETNÍKŮ“. Kniha přibližuje  

běžnou činnost tvaroženských četníků na pozadí poměrů a událostí v samostatné republice i v 

Protektorátu Čechy a Morava v letech 1921–1945. Její součástí jsou příběhy z Brněnska, 

Bučovicka, Slavkovska a Vyškovska. Autor píše o krádežích, vraždách, sebevraždách, hazardních 

hrách, dopravních nehodách a o dalších skutečných smutných událostech místního i regionálního 

významu.  

V závěru knihy nechybí zprávy o dění ve Tvarožné, Velaticích, Horákově a v Mokré v letech 1945– 

1949, tedy o událostech řešených už pod hlavičkou Sboru národní bezpečnosti.  

Přílohami jsou fotografie, archívní materiály, ukázky z četnických zápisů, novin, kronik a 

četnických kalendářů.  
 

 
FC Mokrá-Horákov, z. s.  

Sport 

V říjnu 2020 byl pozastavena činnost amatérských sportovních klubů a organizací. S výjimkou 

krátkého období v prosinci nebylo možné trénovat ani hrát přátelská či mistrovská utkání. V 

polovině dubna 2021 bylo konečně povoleno začít trénovat na venkovních hřištích, i když jen za 

určitých podmínek. Zdejší fotbalový klub ihned zahájil tréninky družstev mládeže. Bylo potěšující, v 

jak hojném počtu a s jakým nadšením se děti zapojily.  

Bohužel odehrát jarní zápasy soutěží se již nepodařilo.  
 

Z další činnosti klubu 

Kvůli opatřením proti šíření covidu se nemohl uskutečnit tradiční fotbalový věneček, zato se 

podařilo během léta sanovat svah poblíž hřiště a pod svahem usadit prefabrikované betonové bloky, 

které by měly zachytit uvolněné kusy horniny.  

První říjnovou sobotu uskutečnili zdejší fotbalisté sběr kovového odpadu. Klub také zakoupil malý 

postřikovač, který lze zapojit za travní sekačku a zajistit tak soběstačnost při aplikaci postřiků a 

kapalných hnojiv.  
 

Umístění družstev po podzimní části soutěže 2021/22 

Muži 

Mužům se v A skupině III. třídy dařilo a po podzimní části soutěže byli průběžně třetí se ziskem 32 

bodů a ztrátou 2 bodů na vítěze. V tabulce střelců byl první Vasyl Herech s 19 góly.  
 

Dorost 

Naše družstvo dorostu má asi nejnižší věkový průměr v soutěži, což znamená, že z většiny zápasů 

odešli jako poražení. 
 

Mladší žáci 

I toto družstvo je tvořeno převážně malými kluky, kteří věkově ještě spadají do starší přípravky. Hra 

na velkém hřišti je pro ně zatím náročná.  
 

Mladší přípravka 

Kluci jsou nadšení a dělají velké pokroky.  
 

Zimní příprava probíhala buď v tělocvičně základní školy, popř. na hřišti s umělým povrchem v 

blízkosti školy.  
 

Tělovýchovná jednota CEMO Mokrá-Horákov 

Předseda – Jan Řezáč 

Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2021 

Celkem:    307 členů 

ASPV       58, 41 dětí 

Tenisový oddíl   100, 74 dětí 

Stolní tenis      33, 19 dětí 

Volejbalový oddíl     22  

Fitness       30 

Cyklistika      19 

Horolezecký oddíl   45, 37 dětí 
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Asociace sportu pro všechny 

Náčelník mužských složek: Stanislav Kolář 

Náčelnice ženských složek: Michaela Hladká 

Činnost asociace byla výrazně poznamenána protipandemickými opatřeními. 

 

Den dětí 

Při přípravě letošního dětského zábavného odpoledne bylo nutné již při plánování přihlédnout k 

platným protiepidemickým opatřením. V sobotu 29. 5. 2021 byl tak trochu netradiční „Den dětí“. 

Děti měly možnost v rodinném kruhu projít cestu s tajnou mapou za pokladem. Trasa vedla přes 

zábavná stanoviště rozmístěná po obci. Došlo ke změně tradičního uspořádání. Z prostoru před 

základní školou se akce přesunula na různá místa Mokré-Horákova, aby se tím zamezilo kumulaci 

dětí a dospělých.  

Od 13 do 15 hodin rodinné skupinky průběžně přicházely a vyrážely od základní školy na první 

sportovní stanoviště připravené na hřišti u školy. Po splnění sportovního úkolu dostaly děti 

hádanku, kam jít podle mapy dál a kde hledat první indícii kódu od pokladu. Na dalších 

stanovištích to proběhlo obdobně a za splněný úkol byla odhalena další hádanka ukazující směr i 

další indície. Děti si u mediatéky s hasiči zkusily požární miniútok, na náměstíčku projely zábavná 

šlapadla a kola a na dětském hřišti za „Starou školou“ si s naší mládeží testovaly střelbu z 

populárních hraček NERF. Pomocí navigačních symbolů slepé mapy přešly děti na „Velkou 

skalku“, kde jezdily na konících a na lanovce. Poté dorazily až k rozhledně, kde na ně čekal poklad. 

Všichni nakonec zdárně rozluštili kód k zámku, a mohli si vybrat buďto „mokrsko-horákovský 

tolar“, nebo imitaci drahých kamenů, a navíc obdrželi nějakou sladkost. Děti i jejich dospělý 

doprovod musel prokázat znalosti ze zeměpisu, dějepisu, ale také z matematiky a snad objevili i 

něco z historie naší obce. Většinou spolu s dětmi luštili hádanky i dospělí.  

Celá trasa cca 2 km i soutěže zabraly v poklidné chůzi asi 2 hodiny. Po této procházce jistě všem 

dětem přišlo vhod občerstvení i špekáčky, které si mohly opéci nad ohněm. Již po dvacáté tuto akci 

pořádala TJ Mokrá-Horákov pod záštitou obce. I přes proměnlivé počasí přišlo hledat poklad 197 

dětí a s nimi ještě více dospělých. 
 

Tenisový oddíl 

Předseda oddílu - Radim Kolář 

Členská základna : 26 dospělých a 74 dětí 

Soutěže 

S ohledem na epidemiologickou situaci oddíl žádné družstvo mládeže do soutěží nepřihlašoval.  

Soutěž hrálo pouze družstvo dospělých, které se umístilo na 1. místě v okresní soutěži a obhájilo tak 

prvenství z loňského ročníku.   

Turnaje 

Z důvodu epidemie covid 19 se nepořádaly oficiální turnaje pro registrované hráče, jako tomu bylo 

v předcházejících letech. Místo toho se vedení oddílu soustředilo na větší počet oddílových turnajů 

pro děti. 

Pokračoval velký zájem o tréninky ze strany mládeže. Oddíl se potýkal s omezenou kapacitou kurtů 

zejména v odpoledních hodinách. Byl zaveden online rezervační systém, který pomáhá problém 

redukovat.  

O prázdninách se uskutečnily tři týdenní tenisové kempy pro děti. 

Uskutečnilo se v pořadí 8. přátelské utkání s Velaticemi. Díky dotacím z obce, Národní sportovní 

agentury a Jihomoravského kraje se podařilo nakoupit zejména míče a rakety pro mládež a 

zkvalitnit tréninkové pomůcky. Nemalá část prostředků byla směřována do vybavení a obnovy 

tenisového areálu.  

Na podzim musel oddíl řešit únik vody na vodovodní přípojce v kabinách. Problém se řešil 

reklamací, položením nových rozvodů a úhradou nákladů za vodu. 

 

Oddíl stolního tenisu - Martin Vojtěch 

Sezóna 2020/2021 byla kvůli protiepidemickým opatřením ukončena v polovině října 2020 a již 

nepokračovala. Nebyl tedy opět pořádán ani turnaj Memoriál K. Bičana.  

V březnu postihla oddíl smutná událost - dne 6. 3. 2021 zemřel ve věku 73 let zakládající člen 

oddílu, dlouholetý aktivní hráč pan Ludislav Harašta. 

V sezóně 2021/22 hrálo družstvo A v sestavě: Radek Paták, Zdeněk Kvapil, Martin Vojtěch a Jan 

Škorpík. Tým B hrál v krajské soutěži 2 a družstvo C opět tvořili veteráni Stanislav Eliáš, Vítězslav 

Kvasnica, Miloslav Vojtěch  a Bohuslav Paták.  Družstvo D soutěžilo v OP4. V některých utkáních 

nastoupili i žáci Roman Otych ml. a Martina Vojtěchová. 
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Konec roku 2021 byl ve znamení OP jednotlivců. Kategorie mužů se zúčastnili pouze Martin a 

Tomáš Vojtěchovi. Martin skončil ve dvouhře ve čtvrtfinále a Tomáš v osmifinále. Velkého úspěchu 

spolu dosáhli ve čtyřhře, kterou vyhráli, a stali se tak okresními přeborníky. 

Velmi dobrých výsledků oddíl dosáhl také v kategorii žáků, kterých je v oddíle celkem 13. OP žáků 

se zúčastnili Tomáš a Martina Vojtěchovi a Nela Kousalíková. Velkého úspěchu dosáhla Martina 

Vojtěchová, která vyhrála dvouhru mladších žákyň a ve čtyřhře byly s Nelou třetí. Nela byla ve 

dvouhře třetí a Tomáš pátý. 

Martina Vojtěchová se jako okresní přebornice nominovala na krajský přebor a tam dosáhla 

v kategorii mladších žákyň na třetí místo ve dvouhře i ve čtyřhře. Společně s Nelou Kousalíkovou a 

Barborou Jochecovou reprezentovaly školu v krajském finále mladších žákyň v družstvech, kde 

obsadily druhé místo. 

Roman Otych a sourozenci Vojtěchovi se také zúčastnili okresních BT žáků a vedli si velmi dobře. 

Martina jeden z turnajů vyhrála a společně s Romanem získali několik dalších medailových 

umístění. Celkově Martina obsadila druhé místo, Roman byl čtvrtý a Tomáš šestý. 

 

Volejbalový oddíl 

Předseda oddílu - Petr Mikulášek 

Celkem  registroval oddíl 22 členů, kteří se scházeli na tréninku  podle svých  možností a popř. 

podle aktuálních nařízení vlády v souvislosti s pandemií covidu 19. 

Za normální situace trénují volejbalisté v jarních a podzimních měsících v tělocvičně základní školy  

a od dubna do září využívají své hřiště v areálu pod Horákovem. V letních měsících mají vyhrazené 

hodiny v neděli večer na beachvolejbalovém kurtu na místním koupališti.                                                                                                                                                                                                                  

Amatérskou ligu, kterou oddíl hraje v Brně, poznamenala opatření proti covidu 19, a tak se 

uskutečnily pouze 4 turnaje.  

Vedení oddílu uspořádalo během roku 3 turnaje včetně Memoriálu M. Svobody na Šafránkově 

Mlýně. Volejbalisté svépomocí vybudovali osvětlení antukového hřiště v Horákově, na osvětlovací 

tělesa a novou bránu na hřiště dostali dotaci od naší obce.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                         

Během roku uspořádali několik brigád na údržbu antukového hřiště.                                                                                                                                                         

Na podzim došlo k havárii - úniku vody do kabin na hřišti v Horákově. Ve spolupráci s vedením TJ 

podal oddíl u zhotovitele reklamaci na opravu vodovodního potrubí. Zhotovitel reklamaci uznal a 

do konce roku vše opravil.                                                                  
 

Fitness oddíl - GYM FLEX 

Předseda – Oldřich Drápal 

V roce 2021 měl oddíl 30 členů. Z důvodu vládních opatření proti šíření koronaviru byly částečně 

omezeny během roku pravidelné tréninky  žen z jiných oddílů  TJ Mokrá-Horákov a také žáků 9. 

tříd ZŠ v rámci tělesné výchovy.  

Oddíl dle vládních opatření proti šíření koronaviru omezil svou činnost od ledna do května 2021. 

V této době byly prostory posilovny uzavřeny. Svou fyzickou kondici si členové udržovali 

 posilovacím cvičením v rámci domácího prostředí a aerobním tréninkem, který byl povolen ve 

venkovním prostředí. Dobu uzavření posilovny členové využili k důkladné desinfekci prostor, ale 

také k opravám cvičebních strojů a dovybavení posilovny. 
 

Již po 20. spolupořádal oddíl GYM FLEX TJ Mokrá-Horákov pod záštitou obce Mokrá-Horákov 

Den dětí (viz výše) a podílel se také na organizaci dálkového pochodu pro veřejnost „A jdem –  

A jedem“. 
 

Mistrovství Evropy v kulturistice 

14.–16. května proběhl ve španělské Santa Susanně třídenní soutěžní maratón. Letošní 

supermistrovství Evropy mezinárodní federace IFBB v sobě zahrnovalo hned tři šampionáty, a to 

mistrovství Evropy v kulturistice, mistrovství Evropy ve fitness a mistrovství Evropy juniorů a 

masters. Člen Fitness oddílu Dan Žalud se chystal soutěžit v kulturistice juniorů od 16 do 20 let do 

75 kg a v games klasické kulturistice juniorů od 16 do 20 let. Bohužel po sloučení kategorií musel 

svést souboj se staršími soupeři. I tak Dan získal 6. místo v kategorii klasické kulturistiky juniorů a 

6. místo v kategorii kulturistiky juniorů. 

 

Mistrovství ČR 

Po příletu z ME Dan zvažoval start na Mistrovství ČR 2021 v Turnově, které se konalo za další 3 

týdny. Byl již přes 4 měsíce v dietě a ztratil 8 kilo svalové hmoty, ale nakonec startoval v kategorii 

kulturistiky do 65 kg, kde obsadil krásné 3. místo.  
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Silově vytrvalostní pětiboj „Mokrský ocelák“ 2021  

Letošní 11. ročník sportovní akce „Mokrský ocelák“ se konal z organizačních důvodů ve dvou 

termínech 11. 6. a 19. 6. 2021. I tento rok trénink poznamenala protiepidemická opatření. Přesto ti 

největší nadšenci natrénovali a zúčastnili se. Při závodu 11. 6. účastníky ve druhé třetině cyklistické 

trati zastihla silná bouřka s kroupami a v termínu 19. 6. zase teplota dosahovala až 32°C.  

Této otevřené soutěže se účastnilo 15 mužů ve věku od 18 do 54 let. Letos nejlépe natrénoval  

Přemysl Švehla, který i vylepšil traťový rekord v běhu na 5 km na 16 min 37sek. Znovu dosáhli 

vynikajících výsledků i muži veteráni nad 45 let. Celkově se výkony všech zúčastněných drží na 

slušné úrovni. Ti, kteří startují již pravidelně, si svoje výkony postupně zlepšují nebo je udržují, a to 

je hlavním cílem této soutěže. 14 mužů splnilo nebo překročilo stanovené limity své kategorie a 

obdrželi titul „Mokrský ocelák“ a pozlacenou pamětní medaili. Ostatní účastníci si odnesli 

sportovní triko nebo mikinu s logem závodu. 

Letos se udělovaly i další prestižní tituly „Stříbrného oceláka“, a to za 10 úspěšně absolvovaných 

ročníků se splněnými limity. Celostříbrnou pamětní medaili s logem závodu a disciplín obdrželi za 

skvělé výkony v letech 2011-2021 Michal Fafílek (50 let) a Petr Žalud (54 let). Oba jsou členy 

oddílu již více jak 25 let a patří také mezi zakladatele této soutěže.  

Letos opět startovala i mládež. Šest juniorů ve věku 10–15 let soutěžilo ve čtyřech disciplínách 

(kliky, přítahy na hrazdě, leh-sed a běh 2,5 km a 25 km na kole). Všichni podali skvělé výkony. 

 

Oddíl cyklistiky 

Předseda - Karel Závodník 

Oddíl čítá celkem 19 osob, z toho 12 mužů a 7 žen. Bohužel stále roste věkový průměr – více než 55 

let. 

Prvního ledna se uskutečníla tradiční Novoroční vyjížďka 

Také v roce 2021 proběhla tři soustředění oddílu cyklistiky, která oddíl pořádá vždy pravidelně 

koncem května, začátkem července a začátkem září. 

Pro květen 2021 tentokrát vybrali Kokořínsko. Výjezd je zavedl ke hradu Houska a dále 

samozřejmě na Kokořín.  Zatímco zdatnější bikeři si další den zajeli k zámku Vartenberk ve Stráži 

pod Ralskem a dále pak až na vrchol Ještědu, starší cyklisté se spokojili s okruhem okolo Máchova  

jezera. 

Červencového soustředění v Rakousku v Zillertalských Alpách a zářijového v Terchové na 

Slovensku  se zúčastnili  pouze ti zdatnější bikeři – bylo totiž nabíledni, že půjde o velmi náročné 

akce. 

Během roku trénují cyklisté většinou individuálně nebo v menších skupinách, rozvozem kontrol 

pomáhají při organizaci akce  A  jdem  a jedem, 
 

Horolezecký oddíl Mole 

Předseda - Michal Mílek 

V oddílu je 37 dětí a 8 dospělých členů. Dospělí se snaží mladé členy vést k provozování lezeckých 

sportů (bouldering a lezení na obtížnost), a to především na umělé stěně a cvičných skalách. Starší 

členové se také zajímají o horské sporty a velmi často pořádají výjezdy jak do letních, tak do 

zimních hor. K tréninku mládeže na umělé stěně využívají především lezecké stěny v naší základní 

škole, kde také probíhají lezecké kroužky. Zájem o lezení ze strany dětí je velký, ale poslední dobou 

bohužel nastává problém s nedostatkem volného času v tělocvičně.  

V roce 2021 se také podařila získat dotace z Národní sportovní agentury, kdy se náš oddíl 

dovybavil dalším lezeckým materiálem a starší lezecký materiál se obměnil.  

 

Výjezdy na cvičné skály a Ježíškovo popolézání 

Oddíl pořádal výjezdy na cvičné skalky v blízkosti naší obce. Po roční přestávce způsobené 

covidem 19 se opět konaly lezecké závody s názvem Ježíškovo popolézání, které se uskutečnily 

poslední víkend před Vánocemi. Zájem byl veliký a děti si vyzkoušely jak lezení, tak sílu v prstech a 

celém těle. Závodů se zúčastnily i děti z jiných oddílů.  
 

Účast na lezeckých závodech 

Někteří členové se poprvé zúčastnili veřejných lezeckých závodů s celorepublikovou působností. Na 

závodech v Olomouci získal Lukáš Bartoš v kategorii mladších žáků krásné 3. místo a Martin 

Toužín byl čtvrtý. Soutěžily i dívky, Nikol Pitáková byla ve své kategorii pátá a Bára Neveselá 

osmá.  
 

46. ročník dálkového pochodu A jdem a 24. ročník cyklotrasy A jedem 

Už 45. ročník dálkového pochodu A jdem a 23. ročník cyklotrasy A jedem byl z důvodu 

protiepidemických opatření přesunut z květnového na zářijový termín. Obdobná situace nastala i v 
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roce 2021. Tentokrát organizátoři zvolili jako termín konání úterý 28. září, tedy státní svátek. 

Na obvyklé trasy se vydalo celkem 296 účastníků, z toho 33 cyklistů. Opět bylo pro ně připraveno  

osm tras – pět pro pěší (10, 17, 24, 35 a 50 km) a tři pro cyklisty (23, 33 a 57 km). Tradičně nejvíc 

zájemců zvolilo  nejkratší trasu, ale našli se i čtyři odvážlivci, kteří ušli 50 km.  

Výtěžek ze symbolického startovného pořadatelé tradičně věnovali Fakultní dětské nemocnici Brno. 

Finanční prostředky na zakoupení cen do tomboly poskytl dlouholetý sponzor akce Českomoravský 

cement.  
 

 

4. Kap. Školství a zdravotnictví 
 

Mateřská škola Mokrá-Horákov 

Ředitelka – Jana Meserlová 

Základní údaje o školce se ani v roce 2021 nezměnily - kapacita 130 dětí, 6 tříd (5 v Mokré a 1 v 

Horákově). 

 

Uzavření školky 

Rok 2021 opět poznamelala opatření proti šíření koronaviru a uzavření školky. K uzavření došlo od 

1. března s tím, že předškolní děti se musí povinně účastnit distančního vzdělávání, které bylo 

řešeno onffline formou. Každé pondělí se na stránkách školky objevily zadané úkoly, jež měli děti ve 

spolupráci s rodiči vypracovat do dalšího týdne. Úkoly bylo možné odevzdávat v elektronické nebo 

tištěné podobě. Pokud se dítě nemohlo distanční výuky zúčastnit, rodiče ho museli omluvit. V době 

distanční výuky mohli rodiče pro předškoláky využívat dotovanou stravu, kterou si případně 

vyzvedli v jídelně základní školy.  

 

Ukliďme Česko 

Akce Ukliďme Česko byla naplánovaná na 27. března, a i když ještě platila vládní nařízení, 

jednotlivé rodiny se mohli přidat. U školky bylo možné si vyzvednout pracovní rukavice a pytle a 

vydat se sbírat odpadky. Naplněné pytle pak na určených místech posbírali členové pracovní 

skupiny. 

Sázení lesa 

Školka už dlouho připravovala společné vysazování stromků, ale i v tomto případě zasáhla opatření 

proti covidu. Protože se nedalo jít sázet společně, měla školka pro zájemce připravené sazenice i 

místo. V době od 31. března do 6. dubna si zájemci o sázení vyzvedli sazenice a podle svých 

možností zašli na určené místo. V budoucím lese se vystřídalo 25 rodin a pomohli i ti, kteří už 

nemají děti ve školce. Vysazoval se dub zimní a buk lesní. Cestu k místu děti označily fáborky, 

sázelo se poblíž zahrádek za sídlištěm. Podařilo se vysadit celkem 200 dubů a 500 buků. Správce 

lesa slíbil, že sazenice oplotí a v budoucnu se budou možná děti podílet na natítání kmenů.  

Obnovení provozu školky pro děti s povinnou školní docházkou 

Od 12. dubna byl obnoven provoz školky pro děti s povinnou předškolní docházkou. S tím souviselo 

i povinné testování 2x týdně, vždy v pondělí a ve čtvrtek. Testování pak bylo zrušeno počátkem 

května. 

Obnovení provozu školky pro všechny děti 

Všechny děti se mohly do školky vrátit od 6. května. Koncem školního roku ještě stihly několik 

společných akcí, např. rozloučení s předškoláky či dopoledne na školním hřišti a seznámení se 

svými budoucími ochránci ve škole. Na podvečer 24. června bylo také naplánováno rozločení s 

Ekoškolou. Nikdo nemohl tušit, že ten den se na jižní Moravě prožene tornádo. Ve čtvrtek v 

podvečer se na zábavnou stezku lesem vydalo 16 odvážných rodin a na 9 stanovištích plnilo zadané 

úkoly. Pak mělo následovat opékání na Skalce, ale to stihli jen ti nejrychlejší.  

 

Letní provoz 

Mateřská škola Mokrá-Horákov naplánovala uzavření školky v době od 19.7. do 31. 8. Uzavření na 

šest týdnů je pro některé rodiče opravdu dlouhé, a proto školka nabízela i dva příměstské tábory v 

době od 19. do 23. 7. a od 26. do 30. 7. Tábory byly určeny pro děti od 3 do 7 let.  

 

Začátek nového školního roku 

Začátek nového školního roku se nesl ve školce ve znamení venkovních aktivit. Možná to bylo dáno 

i opatrností a obavami z případné podzimní koronavirové vlny. Informativní schůzky s rodiči i 

schůzky Ekotýmu se konaly na zahradě školy, drakiáda se tradičně odehrávala na poli za 

knihovnou a při přípravě Podzimní slavnosti, která se konala v polovině října, opět vedení školky 

zvolilo školní zahradu.  



 

Základní škola Mokrá-Horákov 

Ředitel: Mgr. Tomáš Pětivlas, Ph.D. 

Ve školním roce 2020/21 navštěvovalo ZŠ Mokrá-Horákov celkem 370 žáků v 18 třídách. 

Pedagogický sbor tvořilo 29 vyučujících (11 na nižším a 16 na vyšším stupni, z toho 8 učitelů + 3x 

mateřská dovolená), 9 pedagogických asistentů, 3 vychovatelky školní družiny, 1 pedagog volného 

času (Dětský klub) a 3 externí pracovníci vyučující náboženství. Kromě toho má škola také školní 

poradenské pracoviště, které tvoří speciální pedagog a psycholog.  

Dále se na provozu školy podílelo 7 správních zaměstnanců, z toho 1 administrativní pracovnice a 

1 externí účetní. Ve školní jídelně pracovalo 6 kuchařek, vedoucí školní jídelny a jedna 

administrativní pracovnice na částečný úvazek. Školní jídelna vaří pro žáky a zaměstnance základní 

školy a pro výdejnu stravy Mateřské školy Mokrá-Horákov a Mateřské školy Hostěnice. V rámci 

doplňkové činnosti připravuje obědy pro další strávníky. Celkem školní jídelna vydává téměř 600 

obědů (cca 433 samotná škola a cca 180 mateřské školky). V rámci doplňkové činnosti školní 

jídelna připravuje obědy pro cizí strávníky - seniory.  

 

Výsledky výchovy a vzdělávání 

Výsledky výchovy a vzdělávání byly ve srovnání s předcházejícím rokem o něco lepší, ale je třeba si 

uvědomit, že do výuky výrazně zasáhla uzávěra škol a zavedení tzv. distanční výuky.  

 

Průběh vzdělávání 

Výuka probíhala podle školního vzdělávacího programu. Opět docházelo k dělení tříd na poloviny, 

popř. třetiny ve výuce cizích jazyků.  

Od 14. 10.  2021 opět přešla škola v důsledku opatření proti šíření covidu na tzv. distanční výuku a 

pro potřeby tohoto vzdělávání využívala systémy Bakalář a Google Classroom.  

 

Výuka v době uzávěry škol 

Po zkušenostech z uzávěry škol ve školním roce 2019/20 sice panovala obava z další vlny šíření 

covidu 19, ale nikdo nečekal, že opatření přijdou tak brzy a budou trvat tak dlouho. Už 13. října 

2020 vláda vyhlásila uzavření škol s platností od následujícího dne. Všichni doufali, že nejpozději 

po Novém roce děti zase usednou do lavic. Bohužel skutečnost byla jiná. Zhruba dva měsíce před 

koncem školního roku nastoupili do školy žáci prvních a druhých tříd, k nim se postupně přidali 

rotačně (např. jeden týden pouze polovina tříd, aby se co nejvíce omezily vzájemné kontakty) žáci 

nižšího stupně a zhruba v červnu pak rotačně zahájily prezenční výuku i třídy vyššího stupně.  

Nejen učitelé Základní školy Mokrá-Horákov, ale obecně všichni učitelé museli řešit situaci, kterou 

české školství dosud nezažilo. Částečně bylo možné využít zkušeností, které přinesl předcházející 

školní rok, kdy byla uzávěra škol podstatně kratší. Učitelé, děti i rodiče se museli naučit pracovat 

zejména v prostředí Google Clasroom a Google Meet. Až na ojedinělé výjimky se mohla drtivá 

většina žáků ZŠ Mokrá-Horákov alespoň v minimální míře online výuky zúčastnit. Učitelé nabízeli 

v prostředí Google Meet konzultace, třídní schůzky i hovorové hodiny pro zákonné zástupce.  

 

V září ještě škola stihla zorganizovat některé sportovně-turistické pobyty (např. pro druhé ročníky, 

pro 4B a 8A). V závěru školního roku již byly hromadné akce povoleny.  

 

Testování a jeho výsledky 

Pro objektivní zjišťování úrovně znalostí a kompetencí žáků škola tradičně využívala externího 

testování společnosti SCIO. Testování 9. ročníku se uskutečnilo na podzim 2020 a 3., 5, a 7. ročníky 

byly testovány až v červnu.  

Studijní potenciál žáků ve většině testovaných ročníků a předmětů je využíván optimálně, výsledky 

žáků v testech odpovídají úrovni jejich studijních předpokladů.  

 

Školní poradenské pracoviště (ŠPP) 

Školní poradenské pracoviště fungovalo na ZŠ Mokrá-Horákov pátým rokem. Funkci vedoucí 

poradenského pracoviště zastávala Mgr. Petra Tannenbergová, Ph.D. Pracoviště mělo celkem 5 

členů. Vzhledem k opatřením proti šíření koronaviru byly schůzky členů ŠPP nárazové, aktuální 

problémy řešili prostřednictvím telefonátů, mailů, elektronické žákovské knížky, popř. při osobním 

kontaktu.  

Spolupráce s pedagogicko-psychologickou poradnou 

I když škola má svého psychologa, spolupracuje také s Pedagogicko-psychologickou poradnou v 

Brně na ulici Hybešova a dalšími školskými poradenskými zařízeními. Ve školním roce 2020/21 

škola evidovala celkem 78 žáků, kteří měli nějaký typ podpůrného opatření.  



 

Reedukace vývojových poruch učení a hodiny pedagogické intervence 

Od září 2020 začaly probíhat ve škole reedukace vývojových poruch učení v rámci hodin speciálně 

pedagogické péče, které vedla speciální pedagožka. Práce probíhala celkem v 17 skupinách s 

maximálním počtem 4 žáků.  

V průběhu prvního pololetí probíhaly také hodiny pedagogické intervence, ale jejich efektivita 

nebyla příliš vysoká a od druhého pololetí byly zrušeny.   

 

Činnost školního psychologa 

Školní psycholožka byla se žáky ve spojení prostřednictvím Google Classroom, kde byla vytvořena 

učebna školního psychologa. Ve školním roce 2020/21 proběhlo 76 konzultací se žáky a 40 s rodiči. 

Žákům bylo nabídnuto množství podpůrných programů zaměřených na témata: práce se stresem, 

efektivita učení, duševní pohoda... Celkem psycholožka realizovala ve třídách 48 programů. 

Například 9. ročníku byl určen program Volba povolání, v jehož rámci mohli žáci projít profesní 

diagnostikou.  

 

Předmět osobnostní a sociální výchova 

Tento předmět vyučují třídní učitelé a v jeho rámci je vytvořen prostor pro efektivní a systematickou 

práci s třídním kolektivem.  

 

Žákovský parlament 

Žákovský parlament uspořádal dvě kola sběru papíru a škole se ho podařilo nasbírat cca 20 tun. 

Nadále pokračovala finanční podpora Vincenta Opundy z Keni. Finanční prostředky získali žáci 

především z výtěžku knižního bazaru, který pořádali ve spolupráci s obecní knihovnou.  

I ve školním roce poznamenaném pandemií kovidu vyšla další dvě čísla školního časopisu. Po celou 

dobu uzavření škol se školní parlament scházel na online schůzkách.  

 

Projekt Pomáháme spolu mimo školu 

Během uzávěry škol se členové parlamentu přihlásili do projektu s názvem Pomáháme spolu mimo 

školu. Projekt je určen všem, kterým není lhostejný stav životního prostředí v jejich nejbližším okolí 

a rádi by se podíleli na změně. Na projektu participuje celá řada organizací, např. Nadace 

Veronica, Rezekvítek, Masarykova univerzita či Veřejná zeleň města Brna.  

V první fázi bylo nutné provést průzkum terénu, který přinesl první nápady. Po dlouhých online 

debatách byly vybrány pouze tři: úklid černých skládek v obci a umístění laviček s tabulemi s 

ekologickou tematikou, strom s lavičkami a hrací plochou pro šachy či dámu a vybudování stezky 

bosou nohou s lavičkami na Velké skalce. Všechny projekty bylo třeba připravit i s finanční 

rozvahou. Následovala konzultace a procházka v terénu s paní starostkou, příprava propagačních 

materiálů a představení jednotlivých projektů veřejnosti, která mohla hlasovat pro vítězný projekt 

do 22. dubna. Na Den Země bylo hlasování ukončeno. Zvítězil projekt Stezka bosou nohou, který 

získal téměř 50 % hlasů. Vítězný projekt se ještě v roce 2021 podařilo realizovat. 

Během dvou červnových dnů parlamenťáci, školníci, členové pracovní skupiny i děti z družiny 

pomáhali s realizací stezky. Vzhledem k tomu, že Skalka je významný krajinný prvek, nemohlo se na 

místě kopat, ale stezka je položena na tenké vrstvě hlíny a na fólii. Ke stezce patří i tři lavičky, které 

mají sloužit k relaxaci. Slavnostně byla stezka otevřena za účasti paní starostky ve čtvrtek 17. 

června a už o den později byla představena na závěrečné konferenci projektu, která se konala v kině 

Scala v Brně. Naše škola se mezi dalšími osmi určitě se svou stezkou neztratila.  

 

Počítačové vybavení 

Distanční výuka přispěla k velkému rozvoji digitálních kompetencí nejen žáků, ale i vyučujících. 

Jak už je uvedeno v zápisu do kroniky za rok 2020, během školního roku 2019/20 se díky dotacím z 

EU podařilo ZŠ Mokrá-Horákov vybudovat novou počítačovou učebnu pro žáky a určité 

modernizace se dočkaly i odborné učebny fyziky, chemie a biologie. V uvedeném školním roce se 

podařilo taky vybudovat dvě nové učebny, jednu jazykovou učebnu a jednu pro potřeby speciálního 

pedagoga, které mají možnost  používat datový projektor s reproduktory.  

V současnosti má tedy zádkladní škola 140 počítačových stanic a každý učitel má k dispozici svůj 

osobní počítač, buď stolní, nebo notebook. Školní družina má celkem 4 počítače. Nově škola 

pořídila 3D tiskárnu, která najde využití jak v informatice, tak v pracovních činnostech.  

Od školního roku 2021/22 dojde k rozšíření výuky informatiky, která se bude vyučovat už od 3. 

ročníku. Dochází proto i k úpravě stávajícího Školního vzdělávacího plánu, jež má být více 

zaměřený na rozvoj informatického myšlení, případně robotiku.  

 



Pedagogické praxe 

Během školního roku byli na škole na pedagogické praxi 3 studenti Pedagogické fakulty MU Brno. 

Školní družina 

V prvním pololetí navštěvovalo školní družinu 90 dětí ve třech odděleních. Během druhého pololetí 

docházku ukončilo 7 dětí. 

 

Zájmové kroužky 

Zájmové kroužky organizované školou ve školním roce 2020/21 neprobíhaly, zájmovou činnost 

nabízely ve škole pouze spolupracující organizace SK Renocar Podolí a SK TROPS Brno v měsíci 

září 2020 a od dubna 2021.  

 

Exkurze, projektové dny, besedy, výukové programy 

I přes koronavirovou pandemii se škole podařilo zorganizovat některé vícedenní akce (např. 

sportovně turistické kurzy v měsíci září zhruba pro polovinu ročníků). Kromě vícedenních výjezdů 

se uskutečnilo i několik jednodenních exkurzí v měsíci červnu a 5 projektových dnů, besed a 

výukových programů.  

 

Účast v soutěžích 

I v době uzávěry zorganizovala škola dvě kola básnické soutěže, které se zúčastnilo přes šest 

desítek žáků. V jarních měsících přišli učitelé s nápadem venkovních her (např. Schodová hra a 

Krokovýzva či pohybová aktivita pro celou rodinu).   

 

Některé z celostátních soutěží byly organizovány online (např. Olympiáda v českém jazyce, 

Olympiáda v matematice, soutěž finanční gramotnosti či Matematický klokan).  

 

Zapojení školy do mezinárodního projektu 

Škola pokračovala v projektu Spolupráce v oblasti vzdělávání v přeshraničním regionu, který  

fungoval do června 2021.  

Probíhal také projekt Mokerská učebna pod otevřeným nebem či Dětský klub ZŠ Mokrá-Horákov.  

 

Spolupráce školy s rodiči 

Spolupráce se zákonnými zástupci žáků probíhala formou online třídních schůzek a hovorových 

hodin. V měsíci září se uskutečnily prezenční třídní schůzky.  

Rodiče jsou o vzdělávání svých dětí informováni prostřednictvím elektronické žákovské knížky. Ve 

škole funguje pro zlepšení spolupráce mezi rodiči a školou Klub rodičů.  

V červnu škola uspořádala schůzky pro rodiče budoucích prvňáčků.  

Výchovná poradkyně zorganizovala pro žáky 9. ročníku a jejich rodiče Akademii k volbě povolání 

a 14. školní miniveletrh středních škol.  

 

Školská rada 

V lednu 2021 byla zvolena nová Školská rada. Během roku se sešla Školská rada dvakrát. Na svých 

jednáních mj. projednala výroční zprávu o činnosti školy za předchozí školní rok a návrh rozpočtu 

na rok 2021. 

 

Materiálně-technické podmínky vzdělávání 

Materiálně-technické podmínky školy pro vzdělávání jsou dlouhodobě na velmi dobré úrovni. 

Finanční prostředky od zřizovatele umožňují kvalitní rozvoj školy.  

V nové přístavbě školy našli zázemí nepedagogičtí zaměstnanci školy. Zástupci ředitele mají nově 

vybavenou kancelář. Učitelé mohou využívat nově zrekonstruované kabinety českého jazyka. Žáci 

pak novou učebnu pracovních dílen a novou učebnu speciální péče. Pokračovala rekonstrukce 

šatních sestav.  

 

Z činnosti ZUŠ Mokrá 

Už v zápisu za rok 2020 jsem uváděla, že výuka v ZUŠ byla koncem roku výrazně poznamenána 

protipandemickými opatřeními a že škola musela přejít na distanční výuku. Bohužel distanční 

forma výuky přetrvávala až téměř do poloviny dubna. Od 12. dubna mohla škola obnovit prezenční 

výuku v hudebním oboru a výuku absolventů ostatních oborů za dodržení protiepidemických 

opatření. Teprve 24. května byla obnovena prezenční výuka ve všech oborech.  

I za těchto ztížených podmínek připravila ZUŠ Absolventský koncert, který se konal 15. června v 

koncertním sále školy v Pozořicích. O tři dny později pak na stejném místě proběhla vernisáž 

absolventských prací žáků výtvarného oboru.  



Přijímací řízení pro školní rok 2021/22 pro všechny obory probíhal formou konzultací od 1. do 11. 

června 2021.  
 

Hudební škola Výuka umění 

Ředitel školy – Radek Meluzín 

Škola funguje od roku 2001 a nyní působí cca v 15 obcích na okrese Brno-venkov a Vyškov včetně 

Mokré-Horákova.  

 

Zdravotnictví, DPS 

Očkování v domě s pečovatelskou službou 

Začátkem března požádal Jihomoravský kraj o spolupráci při očkování klientů v domě s 

pečovatelskou službou. Zároveň se naskytla možnost naočkovat i další seniory mimo obyvatele 

DPS. Obec společně s paní doktorkou Veigendovou vytvořila seznam seniorů ve věku 80+. Termín 

příjezdu očkovacího týmu z Fakultní nemocnice u sv. Anny se sice několikrát měnil, ale nakonec se 

díky společnému úsilí všech (seniorů, pracovní skupiny, pečovatelek...) podařilo dotáhnout akci do 

zdárného konce.  

 

Očkování u obvodní a dětské lékařky 

Jak paní doktorka Veigendová, tak dětská lékařka MUDr. Bartošová začaly během jarních a letních 

měsíců očkovat proti covidu 19.  

 

AP stomatologie s.r.o. 

Od 1. srpna 2021 se stávající tým AP stomatologie rozrostl o další lékařku, což umožnilo přijímat 

nové pacienty.  

 

 

5. Kap. Počasí 

Leden 

V měsíci lednu byla obloha převážně zatažená a jasné či polojasné dny bychom mohli spočítat na 

prstech jedné ruky. V prvních dnech teploty ani v noci neklesaly pod bod mrazu. Situace se 

postupně změnila a od Tří králů až do konce měsíce měla teplotní minima záporné hodnoty. 

Největší mrazy přišly na začátku druhé poloviny měsíce, kdy se na teploměru objevily hodnoty -9 

stupňů Celsia. Zhruba od 6. ledna se udržela sněhová pokrývka a po 20. pak nastala obleva.  

 

Únor 

V únoru jsme mohli jasnou či polojasnou oblohu vídat častěji. Noční mrazíky přetrvávaly, přes den 

mrzlo jen ojediněle a denní maxima se koncem měsíce vyšplhala až ke 13 stupňům. Začátkem února 

všem komplikoval život mrznoucí déšť, drobně sněžilo jen pár dnů na konci první dekády a kolem 

poloviny měsíce. V té době byly na hřišti pod Horákovem postaveny nové mantinely a nastříkána 

ledová plocha.  

 

Březen 

V březnu převažovala jasná a polojasná obloha a noční mrazíky se udržely téměř až do konce 

měsíce. V posledních březnových dnech už teploměr ukazoval přes den 23 stupňů. Nepršelo, jen 

párkrát drobně sněžilo, což odpovídalo jen 46 % dlouhodobého průměru.  

 

Duben 

Dubnové počasí bylo vcelku příjemné, zatažených dnů byla asi jen polovina. V prvních dvou 

dekádách se ještě ojediněle vyskytly noční mrazíky i drobné sněžení. Hned na apríla se na 

teploměru objevila hodnota téměř 25 stupňů. Srážek bylo opět málo, jen cca 70 % oproti 

dlouhodobému průměru.  

 

Květen 

Ve srovnání s dubnem byl ráz květnového počasí jiný. Převažovalo zataženo a hned prvního května 

jsme mohli zaznamenat bouřku. Jiná bouřka koncem měsíce přinesla i kroupy. Minimální teploty se 

držely nad bodem mrazu a maxima na přelomu první a druhé dekády dosáhla téměř 29 stupňů.  

 

Červen 

Červen se nesl ve znamení jasné oblohy, kterou se občas přehnala bouřka. Tu nejhorší 24. června 

provázelo na jižní Moravě i tornádo, které poničilo řadu domů v oblasti Moravské Nové Vsi, 



Hrušek a Hodonína. Denní maxima se blížila třicítce, popř. ji lehce překračovala.  

 

Červenec 

Červencové počasí se podobalo tomu červnovému - převážně jasná obloha, občasné bouřky, 

maxima kolem 31 stupňů.  

 

Srpen 

Srpen byl podstatně deštivější a celkový objem srážek  převyšoval dlouhodobý průměr. Jednalo se o 

nejdeštivější měsíc v roce. Teploty se držely do 30 stupňů, jen ojediněle tuto hranici překročily.  

 

Září 

V září téměř nepršelo a obloha byla často bez mráčků. Teploty už nepřesahovaly 30 stupňů.  

 

Říjen 

Podobný jako září byl i říjen - téměř bez srážek, jasná obloha a maxima lehce nad dvacítku. 

 

Listopad 

Ve třetí dekádě listopadu už se vyskytly ojediněle noční mrazíky, teploty přes den nedosáhly ani 15 

stupňů. Zhruba od poloviny měsíce byla obloha převážně zatažená. První sníh poletoval až 24. 

listopadu.  

 

Prosinec 

Slunečního svitu jsme si v prosinci moc neužili. V noci se častěji vyskytovaly mrazíky a přes den 

jsme mohli většinou naměřit kladné hodnoty teplot. Sněžilo začátkem měsíce a pak kolem Vánoc, 

takže tentokrát jsme měli bílé Vánoce. Bohužel na Silvestra už bylo přes 10 stupňů.  

 

 

6. Kap. Pohyb obyvatelstva 

 

Počet narozených dětí za rok 2021: celkem 37 (Mokrá 30, Horákov 7) 

Počet přistěhovaných občanů: celkem 85 (Mokrá 62, Horákov 23) 

Počet odstěhovaných občanů: celkem 76 (Mokrá 58, Horákov 18) 

Počet zemřelých: celkem 27 (Mokrá  18, Horákov 9) 

Celkový počet obyvatel Mokré-Horákov – 2 773,  (Mokrá 2090, Horákov 683) 

 

Nejstarší občané v roce 2021 

Mokrá: nejstarší muž –      pan Zdeněk Rolínek, 1929, Mokrá 238 

 nejstarší žena –       paní Růžena Řepová, 1923, Mokrá 50 

Horákov: nejstarší muž –  pan Bedřich Koudelka, 1931, Horákov 142 

     nejstarší žena –  paní Marie Ruibarová, 1925, Horákov 121 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


	Úvod do roku 2021
	Volby do poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 8. - 9. 10. 2021
	Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2021
	Největší investiční akce roku 2021
	Zaměstnanci OÚ a Stavebního úřadu Mokrá-Horákov v roce 2021
	Starosta  Ing. Barbora Švehlová

	Administrativa Folerová Jana  účetní
	Svazek pro vodovody a kanalizace Šlapanicko
	Výše vodného a stočného pro rok 2021
	Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá
	Dětská hřiště

	Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr
	Péče o veřejnou zeleň
	Dopravní obslužnost
	Velitel jednotky SDH – Michal Fasura
	V roce 2021 fungoval Klub důchodců v Horákově už 26. rokem a pravidelné schůzky se
	konaly opět vždy v úterý odpoledne v prostorách klubovny v Domě s pečovatelskou službou
	v Horákově.
	Společenství věřících

	Historická výročí
	Krojované hody
	Svatby


	Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2021
	Celkem:    307 členů
	Volejbalový oddíl     22
	Předseda oddílu - Radim Kolář
	Předseda oddílu - Petr Mikulášek
	Hudební škola Výuka umění
	Ředitel školy – Radek Meluzín
	Únor
	Březen
	6. Kap. Pohyb obyvatelstva




